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یکــی از مــواردی کــه این روزهــا قــدرت رقابت از 
تولیدکنندگان را گرفته و وارد کنندگان را بیش از هر زمانی 
قدرتمند کرده اســت، موضوع مابه التفاوت نرخ ارز است، 
بنابراین ضروری است دولت هرچه سریعتر برای جلوگیری 

از فساد و رانت، تکلیف نرخ ارز را روشن کند.
ارز چندنرخی یکی از آســیب های جدی اقتصاد ایران 
اســت و تا زمانی که در کشــور با پدیــده ارز چند نرخی 
مواجه باشیم، تکلیف تولیدکننده و پیشران های اقتصادی 

مشخص نخواهد بود.
دولت ها در همه جای دنیا به واحدهای تولیدی موفقی 
که به امر صادرات مشغول باشند، امتیازات متعددی اهدا 
می کنند اما در ایران، تولیدکنندگان نه تنها از سوی دولت 
حمایت نمی شوند بلکه با هزار و یک معضل دست و پنجه 

نرم کرده و باید عوارض پرداخت کنند!
حدود ۵ سال پیش سامانه ای به نام نیما در کشور شکل 
گرفت تا خریداران و فروشندگان ارزها بتوانند در آن ارز را 
میان خود معامله کنند. در واقع صادرکنندگان، ارز حاصل از 
صادرات را به سامانه نیما تحویل می دهند تا واردکنندگان 
بتوانند ارز مورد نیاز برای واردات را از این محل تامین کنند 
اما رفته رفته مشخص شد که این سامانه تنها سبب متضرر 

شدن صادرکنندگان شده است.
صادرکننده باید ارز حاصل از فروش خود را ۱۵ الی 2۰ 
درصد زیر قیمت بازار به این سامانه تزریق کند. در پی این 
سیاست غلط، میزان صادرات رفته رفته در کشور کاهش 
یافت و در عوض انگیزه واردات با توجه به فاصله چشمگیر 

نرخ ارز رسمی با بازار آزاد افزایش یافت.
ما با اعمال سیاست های این چنینی عملا افراد را تشویق 
می کنیم تا با واردات کالا، ارز را از کشــور خارج کنند. در 
حقیقت دولت و بانک مرکزی با به وجود آوردن بستری که 
سبب ایجاد فاصله قیمتی میان نرخ رسمی ارز با نرخ در بازار 

آزاد می شود، زمینه بروز فساد را فراهم می کند.
براساس علم اقتصاد، ایجاد نظام چندنرخی ارز فسادزا و 
تورم زا بوده و زمینه بروز تخلفات بسیاری را فراهم می کند.

طبیعتا یکی از مــواردی که این روزها قدرت رقابت از 
تولیدکنندگان را گرفته و وارد کنندگان را بیش از هر زمانی 
قدرتمند کرده اســت، موضوع مابه التفاوت نرخ ارز است، 
بنابراین ضروری است دولت هرچه سریعتر برای جلوگیری 

از فساد و رانت، تکلیف نرخ ارز را روشن کند.

یادداشت

 خدا درویش و
  اوسمار را 
دوست داشت!

کرمانشاه؛ پهنه 
غنی میراث 
فرهنگی در جهان

طلای جهانی 
با صعود دلار 
عقب نشینی کرد

 خرید شب عید با کارت
 اعتباری بدون سود

کاهش یک میلیون تنی واردات 
گندم با افزایش تولید

تدوین دستورالعمل مقابله با 
فروریزش

افزایش 8 میلیون تنی ظرفیت 
تولید پتروشیمی

در غرب منطقه 9، منطقه 10، 11، 12 و 17 تهران 
بیشترین تراکم فروچاله های شهری وجود 

دارد...

واردات گندم در 10 ماهه سال جاری با افت 35 
درصدی روبه رو بوده است گندم یکی از کالاهای 

اساسی کشاورزی محسوب می شود...

دولت سیزدهم از زمانی  که بر روی کار آمد،  
بهبود و توسعه کسب و کارها را در دستور کار 

قرار داد ...

هم اکنون 10۸ طرح پتروشیمی کشور در مرحله 
دریافت مجوز، مطالعه و اجرا بوده و برای امسال 

هم 12 طرح نیمه کاره در برنامه افتتاح...
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سیاوش علیمردانی  

چرا ارز چندنرخی فسادزا 
است؟
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قطع وابستگی به 
خارج با تقویت 
و پشتیبانی از 
زنجیره تولید 
رادیوداروها
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 کاهش ۱۷.۷ واحد درصدی نرخ رشد نقدینگی در دولت سیزدهم

 کاهش ۱۷.۷ واحد درصدی نرخ رشد نقدینگی در دولت سیزدهم
مرتضی قدیمی  -    با اجرای سیاست  پولی، کنترل ترازنامه و تثبیت نرخ، رشد 12 ماهه نقدینگی از 42.۸ درصد مهرماه 1400 به 25 درصد رسید و رشد دوازده ماهه پایه پولی در ادامه روند نزولی از 45 درصد فروردین  1402 

به 31.7 درصد کاهش یافت که ماحصل اقدمات کاهش 17 واحد درصدی تورم است.

یکی دیگر از اقدماتی 
که بانک مرکزی در 
چارچوب بند )14( 

احکام شورای اقتصاد 
به پیش برده است، 

عملیاتی نمودن 
شرایط انتشار اوراق 
گواهی سپرده مدت 

دار خاص است 
که شرایط انتشار 

آن امکان ارایه 
درخواست از سوی 

بانک ها طی بخشنامه 
ای در خردادماه سال 

جاری به بانک ها ابلاغ 
شد.

اساس سقف فردی تسهیلات قرض الحسنه بانکهای قرض الحسنه از 2۰۰ میلیون تومان به 
3۰۰ میلیون تومان، سقف مبلغ تسهیلات اعتبار کارت اعتباری از 2۰۰ میلیون تومان به 
3۰۰ میلیون تومان و مبلغ تسهیلات قرض الحسنه شرکت های حقوقی )کسب و کارهای 

خرد و دانش بنیان( از ۵۰۰ میلیون تومان به ۷۵۰ میلیون تومان افزایش یافته است.
بررسی وضعیت تسهیلات خرد پرداختی نشان می دهد از کل تسهیلات پرداختی 
طی نه ماهه ســالجاری، مبلغ ۹۵۵۹.۴ هزار میلیــارد ریال )معادل 2۴.۷ درصد از کل 
تسهیلات پرداختی( به صورت تسهیلات خرد )کمتر از 3 میلیارد ریال( اعطا شده است.

  تعیین نرخ هدف رشد نقدینگی در محدوده 25 درصد
بانک مرکزی حسب بند شماره )۱۹( ابلاغیه شورای اقتصاد، برنامه پولی خود را با در 
نظر گرفتن هدف رشد نقدینگی 2۵ درصد عملیاتی کرد. در این زمینه، برنامه پولی با 
هدف کنترل رشد خلق پول بانک ها از طریق اعمال سقف بر رشد ترازنامه آنها )دارایی ها 
و بدهی ها( و کاهش رشد سالیانه نقدینگی کشور تا پایان سال ۱۴۰2 به زیر 2۵ درصد 
تدوین شد که اجرای برنامه فوق با استفاده از ابزارهای سیاستی و نظارتی بانک مرکزی 
از جمله عملیات بازار باز، کنترل اضافه برداشت، تنظیم رابطه مالی بخش دولتی و بانک 
مرکزی و عملیات ارزی )خرید و فروش ارز( با همکاری ارکان ذیربط بویژه سازمان برنامه 

و بودجه کشور و وزارت امور اقتصادی و دارایی در حال پیگیری است.

  دستاورد بسته ضد تورمی بانک مرکزی
در مجموع ماحصل اقدامات و پیگیری های صورت گرفته از ســوی بانک مرکزی در 
اجرای بسته مهار تورم و رونق تولید حاکی از ان است که رشد نقدینگی در دی ماه نسبت 
به مقطع مشــابه سال قبل معادل 2۵.2 درصد شد که این رقم دلالت های دستاوردی 
مختلفی دارد.نخست آنکه برای اولین بار پس از گذشت ۵۵ ماه، نرخ رشد نقدینگی در 
محدوده 2۵ درصد قرار گرفت. به این معناکه آخرین باری که نرخ رشــد نقدینگی در 
محدوده 2۵ درصد بود در خرداد ماه ۱3۹۸ بود. دوم آنکه روند نزولی نرخ رشد نقدینگی 
در ادامه روندی است که از شروع فعالیت دولت سیزدهم و از ابتدای امسال شکل گرفت.

امارها نشان می دهد که در ابتدای فعالیت دولت سیزدهم، رشد نقدینگی ۴2.۸ درصد 
بود و در حال حاضر این عدد با کاهش ۱۷.۶ واحد درصدی به 2۵.2 درصد رسیده است. 

 در ســال ۱۴۰2 در راستای تحقق بخشی به منویات رهبر معظم 
انقلاب در اعلام شعار سال مهار تورم؛ رشد تولید، تیم اقتصادی دولت با 
همکاری بانک مرکزی، سازمان برنامه و بودجه و وزارت امور اقتصادی 
و دارایی، مجموعه ای از اقدامات مشتمل بر ۱۹ بند را تدوین و با عنوان 
»برنامه مهار تورم و رشد تولید در سال ۱۴۰2« در ۱۹ اردیبهشت ماه 
۱۴۰2 در شورای اقتصاد تصویب کرد. این مصوبه حاوی تکالیفی برای 
دستگاه های اجرایی بوده که برای اطمینان از تحقق شعار سال، کاهش 
نرخ تورم و افزایش نرخ رشد اقتصادی در سال جاری تدوین شده است.

در همین راستا و حسب تکالیف محول شده، بانک مرکزی مجموعه ای 
از اقدامات را پیرامون بسته مهار تورم و رونق تولید انجام داده است که 

در ادامه به صورت خلاصه به آن اشاره می کنیم.

  اصلاح ساختار بانکی
بانک مرکزی حســب تکلیف محول شده در بند شماره )۷( ابلاغیه 
شورای اقتصاد، ضمن شناسایی و قرار دادن بانک ها و موسسات اعتباری 
غیر بانکی ناســالم و غیر قابل بازسازی در فرآیند حل و فصل، اقدام به 
تعیین تکلیف بانک ها و موسسات اعتباری غیر بانکی ناسالم و غیر قابل 
بازســازی کرده است.در راستای بهبود نسبت کفایت سرمایه بانک ها و 
ارتقای آن به حد استاندارد هشت درصد )بند شماره ۸ ابلاغیه(، بانک 
مرکزی اقداماتی مانند شناسایی بانک ها و موسسات مالی و اعتباری غیر 
بانکی با کفایت ســرمایه زیر هشت درصد، ارائه برنامه افزایش سرمایه 
توســط بانک های شناسایی شده و برگزاری مجمع عمومی فوق العاده 
برای افزایش سرمایه را در دستور کار قرار داد و در این ارتباط پیشرفت 

نسبتاً مناسبی به وجود آمده است.
یکی از بندهای مهم ابلاغیه شــورای اقتصاد، بند شــماره )۱۰( در 
خصوص کنترل ترازنامه بانک هاست. در این خصوص بانک مرکزی ضمن 
پیگیری برنامه کنترل ترازنامه بانک ها و اعمال حدود مجاز رشد ترازنامه 
بانک ها متناسب با امتیاز احصاء شده حسب شاخص های سلامت بانکی، 

اقداماتی مانند اعمال قاعده بر روی سامانه متمرکز اعطای تسهیلات و 
تعهدات )سمات(، اصلاح سقف تسهیلات و تعهدات کلان برای بانک های 
عدول کننده از حد ماهانه کنترل مقداری ترازنامه، اصلاح سقف تسهیلات 
و تعهدات اشــخاص مرتبط برای بانک های عدول کننده از حد ماهانه 

کنترل مقداری ترازنامه را نیز انجام داد.
همچنین اعمال تودیع سپرده قانونی تا سقف ۱۵ درصد برای بانک های 
تخطی کننده از ضوابط کنترل ترازنامه از دیگر اقداماتی است که بانک 
مرکزی حسب مصوبه شورای پول و اعتبار برای این قبیل بانکها اعمال 
کرده است. با اجرای مجموعه سیاست های بانک مرکزی )اعم از سیاست 
پولی، کنترل ترازنامه و سیاست تثبیت( نرخ رشد ۱2 ماهه نقدینگی از 
۴2.۸ درصد در مهرماه ســال ۱۴۰۰ طی روندی نزولی به 2۵.۹ درصد 
در هفته منتهی به 2۱ دی ماه ۱۴۰2 کاهش یافته است. همچنین رشد 
دوازده ماهه پایه پولی در ادامه روند نزولی خود از ابتدای ســال ۱۴۰2 

از ۴۵.۰ درصد در فروردین ماه به 33.۵ درصد در آذرماه کاهش یافت.

  انتشار اوارق گواهی سپرده مدت دار
یکی دیگر از اقدماتی که بانک مرکزی در چارچوب بند )۱۴( احکام 
شورای اقتصاد به پیش برده است، عملیاتی نمودن شرایط انتشار اوراق 
گواهی ســپرده مدت دار خاص است که شرایط انتشار آن امکان ارایه 
درخواســت از سوی بانک ها طی بخشنامه ای در خردادماه سال جاری 

به بانک ها ابلاغ شد.

  تسهیل دسترسی عموم جامعه به تسهیلات بانکی
تسهیل دسترسی عموم جامعه به تسهیلات بانکی نیز از دیگر اقدامات 
بانک مرکزی است که در چارچوب برنامه مهار تورم و رشد تولید و بر 
اساس بند شــماره )۱۵( ابلاغیه شورای اقتصاد از سوی بانک مرکزی 
عملیاتی شــده است.در این خصوص، بخشنامه اعطای تسهیلات خرد 
توســط بانک مرکزی تدوین و به شبکه بانکی ابلاغ شده است. بر این 

   بدهی مالیاتی از حساب فراریان مالیاتی 
برداشت می شود

رییس سازمان امور مالیاتی کشور گفت: این سازمان به صورت 
سیستمی صرفاً به همان میزان بدهی قطعی شده حساب بدهکار 

مالیاتی را بلوکه کرده و وصول مالیات انجام می دهیم.
محمدهادی سبحانیان در نشست خبری، اظهار داشت: مهم ترین 
راهبرد ما در نظام مالیاتی عدالت واقعی است که یکی از مصادیق 
این امر مالیات ستانی از دانه درشت هاست و کاهش بار مالیاتی بر 

مودیان کوچک است.
وی ادامه داد: استقرار نظام مالیاتی با سرعت خوبی در سازمان 
امور مالیاتی به پیش رفته است و شاهد تغییر ریل از نظام مالیات 
سالنی سنتی به سمت مالیات ستانی مبتنی بر داده و اطلاعات 

هستیم.
رییس سازمان امور مالیاتی با اشاره به مالیات در لایحه بودجه 
۱۴۰3 گفت: در این بودجه موفق شدیم معافیت 3 برابری سقف 
مالیاتی موضوع ماده ۱۰۰ را به تصویب برسانیم از ۴۷ میلیون 

تومان به ۱۴۴ میلیون تومان افزایش پیدا کرده است.
سبحانیان گفت: همچنین مودیانی که تا سقف ۶ میلیارد و ۷۰۰ 
هزار تومان درآمد داشتند، می توانند از تبصره ماده ۱۰۰ استفاده 
کنند.وی ابراز داشت: رشــدهای مالیاتی با استفاده از ابزارهای 
مالیاتی در مبارزه با فرار مالیاتی صورت گرفته است در این زمینه 
موفق شده ایم برای تکمیل ابزارها، احکامی را در مجلس تصویب 
کنیم تا با روش های داده کاوی جلوی فراریان مالیاتی را بگیریم 
افرادی که با حساب های غیرتجاری فعالیت تجارتی می کنند را 

شناسایی کنیم.
معاون وزیر اقتصاد با اشاره به فرار مالیاتی دانه درشت ها، گفت: 
بسیاری از دانه درشت ها از ارزش زمانی اســتفاده می کردند و 
پرداخت مالیات را به تاخیر می انداختند برای جلوگیری از این 
نوع فرار مالیاتی حکم خوبی در مجلس صادر شد تا بر اساس آن 
برداشت بدهی مالیاتی در راستای بهبود فضای کسب و کار صورت 
گیرد.سبحانیان عنوان کرد: به صورت سیستمی صرفاً به همان 
میزان بدهی قطعی شده حساب بدهکار مالیاتی را بلوکه کرده و 

وصول مالیات انجام دهیم.
وی با اشاره به اجرای قانون سامانه مودیان و پایانه های فروشگاهی 
گفت: بسیاری از شرکت ها و اشــخاص حقوقی به این سامانه 

پیوسته اند و مالیات را از این طریق وصول خواهیم کرد.
رییس ســازمان امور مالیاتی ادامه داد: ســازمان امور مالیاتی 
لایحه ای را با عنوان تسهیل سامانه مودیان به مجلس ارسال کرد 
که مورد تصویب قرار گرفت و تغییر از نظام سنتی به مدرن نیازمند 
اصلاحات است.سبحانیان عنوان کرد: انجام تکالیف در سامانه 
مودیان نیازمند به کارگیری حسابدار، استفاده از تجهیزات و سایر 
موارد نیست؛ بلکه آموزش هایی به صورت گسترده ارایه می کنیم.

وی با اشاره به مالیات ستانی از خانه ها و خودروهای لوکس گفت: 
اکنون خانه هایی مشمول این نوع مالیات می شود که ارزش آنها 
بالای 3۵ میلیارد باشد در ســال ۱۴۰۰، ۱2 هزار و 3۰۰ واحد 

شناسایی شد که ارزش آن ۴۰۰ میلیارد تومان مالیات بود.

ساخت واگن 
مسافری از 
طریق تهاتر 
نفت

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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خرید شب عید با کارت اعتباری بدون سود
مریم لطفی    |    دولت سیزدهم از زمانی  که بر روی کار آمد،  بهبود و توسعه کسب و کارها را در دستور کار قرار داد.

وزیر راه و شهرسازی گفت: قرارداد تأمین ۵۰۰ واگن مسافری از طریق تولید داخل یا واردات تا پایان سال منعقد شود و شرکت ها می توانند از طریق تهاتر نفت اقدام به ساخت واگن مسافری کنند.
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی امروز )۱۶ بهمن ماه( در مراسم ورود ۶۸۵ دستگاه ناوگان نو و بازسازی شده به شبکه ریلی، گفت: چندین پروژه بزرگ زیرساختی صنعت ریلی در یک سال 
گذشته به بهره برداری رسید که برخی از آن ها سال ها سرمایه گذاری شده و معطل مانده بود.وزیر راه و شهرسازی در ادامه تاکید کرد: پروژه همدان به سنندج یکی از خطوط اصلی ریلی کشور بود که 
استان کردستان را از بن بست ریلی خارج و به شبکه ریلی متصل کرد.وی افزود: با اتصال هر استان به شبکه ریلی توسعه اقتصادی آن جایگاه ویژه ای پیدا می کند و با تکمیل زیرساخت های حمل ونقلی، 

شرایط برای سرمایه گذاری در آن استان فراهم می شود که می توانیم نتایج آن را در سال های آینده ببینیم. این پروژه در کریدور شرقی- غربی نیز نقش قابل توجهی خواهد داشت.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه راه آهن رشت به کاسپین نیز تا پایان سال به بهره برداری می رسد، گفت: این راه آهن یکی از قطعات راهبردی در حوزه حمل ونقل کالای دریا به دریا است و دو 

بندر مهم کشور را به یکدیگر متصل می کند.

ساخت واگن مسافری از 
طریق تهاتر نفت

  آغاز پیش فروش بلیت قطارهای اسفند 
مدیرعامل شرکت راه آهن از آغاز پیش فروش 
بلیت قطارهای اســفندماه، در روز سه شنبه ۱۷ 
بهمن ماه و عرضه آن  به صورت اینترنتی خبر داد.

ســید میعاد صالحــی-  معاون وزیــر راه و 
شهرســازی و مدیرعامل راه آهــن - در فضای 
مجازی نوشــت: در راســتای رفاه هموطنان و 
درخواست های متعدد واصله و به منظور حذف 
صف های حضوری خرید بلیت، در پیش فروش 
بلیت های اسفند که روز سه شنبه آغاز می شود، 
برای اولیــن بار، کل ظرفیــت بلیت به صورت 

اینترنتی عرضه می شود.
وی ادامــه داد: پس از ۴ ســاعت، بلیت های 
باقیمانده همزمان اینترنتی و حضوری )آژانس( 

عرضه می شود. 

 تجارت ایران و ترکیه سالانه حدود ۶.۵ 
میلیارد دلار است

سرکنسول ترکیه در مشهد گفت: تجارت ایران 
و ترکیه ســالانه حدود ۶.۵ میلیارد دلار است و 
باید میزان مراودات تجاری بین ۲ کشور بیش از 

این افزایش یابد.
ســینان جم باش، در نشست با رییس اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی خراسان 
شــمالی اظهار کرد: کشور ترکیه با ایران دوست 
و برادر و دارای مشترکات زیادی از جمله زبان و 
فرهنگ است و باید از این فرصت برای برقراری 
هرچه بیشتر تبادلات تجاری و بازرگانی استفاده 

شود.
وی ظرفیت اســتان خراسان شمالی را برای 
ایجاد مراودات تجاری با ترکیه مطلوب دانست و 
افزود: ترکیه نیز بازار بسیار بزرگی برای ایران و 
این اســتان دارد و تجار می توانند از این فرصت 

ها استفاده کنند.
سرکنســول ترکیه در مشــهد تصریح کرد: 
کارخانه ها و واحدهای تولیدی خراسان شمالی 
نیاز به نوسازی و خرید تجهیزات به روز دارند و 
در این خصوص همکاری مشترک خواهیم داشت.

وی گفت: لیســت کارخانه هــا و واحدهای 
تولیدی نیازمند قطعات و ماشــین آلات جدید 
در اختیــار ما قرار گیرد تا این زمینه برای تجار 

ترکیه فراهم شود.
جم باش در بخش دیگری از سخنانش با بیان 
اینکه بیشتر تجار و فعالان اقتصادی ترکیه علاقه 
مند به سرمایه گذاری در ایران هستند یادآور شد: 
شرایط و بسترها برای ارتباط هرچه بیشتر طرفین 

باید فراهم شود.
وی، فرآیند تولید در ایران را مناسب و ارزان 
دانســت و گفت: دســتمزد نیروی کار، حمل و 
نقل و تامین انرژی در ایران مناسب است و این 
شرایط زمینه حضور سرمایه گذاران ترکیه را در 

این کشور فراهم کرده است.
رییس اتــاق بازرگانــی، صنایــع، معادن و 
کشاورزی خراسان شمالی نیز در این نشست بر 
ایجــاد دفتر صنایع در ترکیه تاکید کرد و افزود: 
ترکیه نیز می تواند در این اســتان دفتر صنایع 

دایر کند.
مازیــار زند افــزود: صنایــع و فعالان بخش 
اقتصادی ۲ کشــور می توانند با مراجعه با این 
دفاتر خواســته ها و نیاز های خود را در راستای 
برقراری ارتباط دوجانبه بیان کنند که این دفاتر 
می توانــد زمینه فعالیت هرچه بیشــتر حوزه 

اقتصادی را گسترش دهد.
وی تصریح کرد: اســتان خراسان شمالی در 
بخش کشاورزی دارای ظرفیت و پتانسیل بسیار 
بالایی است و حتی بخشی از تولیدات این خطه 
جزو محصولات پاک و سالم به شمار می رود که 
این حوزه می تواند مورد توجه فعالات اقتصادی 

ترکیه قرار گیرد.

  افزایش ۱.۵ میلیون لیتری تولید بنزین
مدیرعامل شــرکت پالایش نفــت تهران از 
افزایــش ۱.۵ میلیون لیتری تولید بنزین روزانه 
این پالایشــگاه با اجرای پروژه سی سی آر )واحد 

بنزین سازی( خبر داد.
حامــد آرمان فر اظهار کرد: بــا اجرای پروژه 
ارتقای کیفی نفت کوره پالایشگاه تهران، مقدار 
گوگرد مازوت از ۳.۵ درصد به نیم درصد خواهد 
رســید که در شــرایط ناترازی گاز و اســتفاده 
نیروگاه ها از ســوخت دوم بســیار کمک کننده 
خواهد بود.وی افزود: کل فضای شرکت پالایش 
نفت تهران ۴۷۰ هکتار اســت که از این مقدار 
۲۰۰ هکتار مربوط به فضای صنعتی و ۲۸۰ هکتار 
مربوط به فضای سبز است که با استفاده از پساب 

کلانشهر تهران آبیاری می شود.
مدیرعامل پالایشگاه نفت تهران تصریح کرد: 
فضای سبز پالایشــگاه نفت تهران در سال های 
گذشــته وضع مطلوبی نداشت، اما با استفاده از 
پساب تصفیه شده پالایشگاه برای آبیاری درختان 

شرایط آن بسیار مناسب شده است.
وی افزود: امروز کاشت ۳ هزار اصله نهال در 
پالایشگاه نفت تهران کلید خورد که از این مقدار 
۱۰۰۰ اصله مربوط به درختان زیتون، ۳۰۰ اصله 
ســنجد و هزار اصله توت و ۲۵۰ اصله بادام و... 
است که امروز به صورت نمادین چند نهال کاشته 
شــد.آرمان فر با اشاره به اینکه کل پروژه های در 
حال اجرای این شرکت محیط زیستی است، بیان 
کــرد: همه این پروژه ها برای بهبود کیفیت هوا، 

خاک و محیط زیست اجرایی می شود.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

طرح »عید تا عید«، یکی از طرح های ویژه دولت سیزدهم است تا بازار شب 
عید ۱۴۰۳ رونق بگیرد. پیش بینی ها بر این است که بیش از ۲۵۰ نمایشگاه 
عرضه ویژه کالا و بیش از ۲۰ هزار واحد صنفی در این طرح ملی مشارکت 
داشته باشند. در این طرح قرار است کالاهای با کیفیت و ارزان قیمت عرضه 
شــود و همچنین عموم مردم این فرصت را داشته باشند که کالاهای مورد 
نیاز خود را در شــب عید به صورت اعتباری )تا ســقف ۲۰ میلیون تومان( 
از واحدهای صنفی و نمایشــگاه ها خریداری کنند. قرار بود این طرح از ۱۵ 
بهمن ماه آغاز شود. بدین سبب روز گذشته وارد سایت »عید تاعید« شدیم 
تا این موضوع را بررسی کنیم. در این طرح تعداد زیادی از واحدهای صنفی 
ثبت نــام کرده بودند که به صورت تقریبی تعداد ۲۶۴ واحد صنفی ثبت نام 
کرده بودنــد و همچنان هم امکان ثبت نام برای واحدهای صنفی متقاضی 
وجود دارد. بر این اساس ۳۱ رشته فعالیت و خدمات تعریف شده که قابلیت 
اســتفاده به صورت اعتباری را دارد. به همین دلیل این جشــنواره فرصت 
بســیار مناسبی است تا شهروندان مایحتاج مورد نیاز خود را با قیمت های 

مناسب خریداری کنند.
فعالان اقتصادی هم طرح »عید تا عید« را به فال نیک گرفتند و گفتند 

که این امر می تواند تحول اساســی در اقتصاد ایران ایجاد کند به خصوص 
اینکه برای نخســتین بار فروش اعتباری با چنین ابعادی آغاز شــده است. 
در تمام کشورها چنین فرصتی فراهم است و شهروندان می توانند چندماه 
بعد از خرید، پول کالا را پرداخت کنند؛ لذا این شیوه مناسبی برای کنترل 

نقدینگی است.

  طرحی بدون خلق پول
عباس علی آبادی، وزیر صمت نیز اعتقاد دارد که جشنواره  »عید تا عید« 
بدون تزریق و خلق پول، چرخه اقتصادی کشور را به حرکت در می آورد؛لذا 
از اصنافی که در این طرح بزرگ حضور دارند، می خواهم که نهایت انصاف را 
در مواجهه با مردم داشته باشند، چرا که اصناف کشور همواره از منصف ترین 
اقشار جامعه بوده و در هر شرایطی منافع مردم جامعه را در نظر داشته اند.

او گفته اســت: هر واحد صنفی که در این جشــنواره حضور فعال تری 
داشته باشد، در آینده مورد حمایت وزارت صمت قرار خواهد گرفت و برای 
دریافت تسهیلات در اولویت خواهد بود.امیدوارم که این جشنواره با محوریت 
اتاق اصناف ایران و نظارت وزارت صمت طرحی ماندگار در تاریخ برگزاری  

جشنواره ها در کشور باشد.

  تنظیم بازار در ایام پایانی سال
محمود بنانژاد، دبیرکل اتاق اصناف ایران درباره طرح »عید تا عید« به 
»ایران اقتصادی« گفت: طرح »عید تا عید« در دو قالب دیده شده است. 
یک طرح مربوط به عرضه مستقیم کالاها در غرفه ها و در سطح شهر است؛  
همان طرحی )نمایشــگاه بهاره( که از سالیان گذشته اجرا می شده است. 
در این غرفه ها مایحتاج شب عید عرضه می شود و مردم با قیمت مناسب 
امکان خرید کالاهای مورد نیاز خود را دارند.او ادامه داد: نوع دیگر فروش 
کالا،  فروش فوق العاده در محل واحد صنفی اســت. واحدهای صنفی که 
می خواهند در این طرح مشــارکت کنند،  مجوزهای لازم را می گیرند و با 
سود کمتر و تخفیف،  کالا عرضه می کنند. این طرح نیز مورد استقبال مردم 
است چرا که می توانند با شرایط مناسب نسبت به خرید کالا اقدام کنند.

دبیرکل اتاق اصناف ایران گفت: از آنجا که مردم شــب عید با کمبود 
نقدینگی روبه رو می شوند، مذاکراتی با بانک تجارت صورت گرفت تا بتوان 
تزریق مالی به خانوارها داشت. طی تفاهمنامه ای که امضا شد و اکنون در 
مرحله اجرا قرار گرفته است، کارمندان دولت و دستگاه های اجرایی با گواهی 
کسر از حقوق می توانند از کارت ۲۰ میلیون تومانی برخوردار شوند. سایر 
افراد نیز می توانند درخواســت کارت تسهیلات را بدهند و قطعاً بانک یاد 
شده فرایند اعتبارسنجی را انجام می دهد و بر اساس شرایطی که فرد دارد، 
اعتبار تخصیص پیدا می کند.او افزود: کارت ۲۰ میلیون تومانی،  در حقیقت 
اعتبار خرید از واحدهای صنفی اســت. هر فردی که کارت خرید داشته 
باشد می تواند از واحد صنفی که در طرح »عید تا عید« مشارکت داشته 
اســت، کالا را خریداری کند و بدون پرداخت سود و بعد از دو ماه نسبت 
به پرداخت پول کسر شده اقدام کند. بر این اساس فرد می تواند بخشی از 
۲۰ میلیون تومان و یا عددی را که کم شده است به بانک پرداخت کند.

دبیــرکل اتاق اصناف ایــران با تأکید بر اینکــه واحدهای صنفی که 
می خواهند در طرح عید تا عید مشارکت کنند،  می  توانند در سایت

https://eidtaeid.ir/ ثبت نام کنند،  تصریح کرد: بانک تجارت،  خریدهای 
مردمی را در قالب طرح یاد شده تضمین می کند و بعد از دو ماه، بانک پول 
تمام واحدهای صنفی را که در این طرح مشارکت داشتند پرداخت می کند 
لذا واحدهای صنفی بدون مشکل و با اطمینان می توانند در این طرح ملی 
مشارکت کنند و بخشی از فروش خود را تضمین کنند. واحدهای صنفی 
که تمایل به حضور در این پروژه دارند ضمن ثبت نام در سایت عنوان شده 
از طریق دستگاه پوز و یا برنامه ای که بانک می دهد،  می توانند وارد فرایند 
فروش شــوند.او با بیان اینکه پیش بینی می کنیم که واحدهای صنفی از 
طرح »عید تا عید« استقبال کنند، گفت: طرح عنوان شده برای اولین بار 
اجرا می شود و بیگانگی با روند اجرای آن باعث شده که ثبت نام واحدهای 
صنفی و درخواست های مردمی از بانک تجارت با کندی باشد اما به طور 
قطع این طرح موفقیت آمیز خواهد بود و مردم با کمترین مشکل می توانند 
کالاهــای مورد نیاز خود را خریداری کنند. در این میان در بخش عرضه 
مســتقیم کالاها در نمایشگاه های سطح شهر این فرصت فراهم است که 
واحدهای صنفی محصولات خود را در نمایشگاه بهاره که از ۲۴ بهمن ماه 
آغاز و تا ۲۰ اســفندماه ادامه دارد،  عرضه کنند.گفتنی است، اتاق اصناف 
ایران اعلام کرده که در پی تأکید و ابلاغ معاون اول رئیس جمهور مبنی بر 
برگزاری نمایشگاه های عرضه مستقیم کالا با محوریت اتاق ها و اتحادیه های 
صنفی سراسر کشور، این اتاق با هدف تنظیم بازار در ایام پایانی سال جاری 
و همچنین افزایش قدرت خرید عموم مردم و اقشار مختلف کشور، طرح 
ملی فروش فوق العاده »عید تا عید« را با محوریت اتاق های اصناف سراسر 

کشور برگزار کرده است.

 

    هر واحد صنفی 
که در این جشنواره 

حضور فعال تری 
داشته باشد، در آینده 

مورد حمایت وزارت 
صمت قرار خواهد 

گرفت و برای دریافت 
تسهیلات در اولویت 
خواهد بود.امیدوارم 

که این جشنواره با 
محوریت اتاق اصناف 
ایران و نظارت وزارت 
صمت طرحی ماندگار 

در تاریخ برگزاری  
جشنواره ها در کشور 

باشد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/11/17
شماره : 1583

چرا قیمت دلار در بازار آزاد کاهشی شد؟
بررسی ها نشان می دهد چند عامل مانند کاهش انتظارات تورمی و ایجاد زیرساخت برای 
بازارسازی ارز، باعث افت قیمت دلار در بازار آزاد شده است. بانک مرکزی در یک سال اخیر 
عملکرد قابل قبولی داشته و با وجود تنش های مختلف سیاسی، بین المللی و اقتصادی 
توانسته دلار را کنترل کند، اما بررسی ها نشــان می دهد یکی از عواملی که بانک مرکزی 
توانسته دلار را کنترل کند اختیارات جدیدی اســت که سیاست گذار اقتصادی به بانک 
مرکزی داده است، ساماندهی کانون صرافان، ایجاد بازار مبادله ارز و طلا از ابتکاراتی است 

که بانک مرکزی انجام داده است.

     افزایش اختیارات بانک مرکزی عامل اصلی کنترل ارز
مجیدرضا حریری رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین در گفت وگو با خبرنگار مهر با بیان این که 
بانک مرکزی باید اختیار مطلق ارز را در دست داشته باشد، گفت: این یک اصل بنیادی بوده و 
در کشورهایی که این سیاست اجرا شده موفقیت آمیز بوده است، در چند ماه اخیر نیز روندی 
که شروع شده سیاست نسبی موفقی بوده است.حریری افزود: با وجود این که در چند ماه 
گذشته با یک اتفاق بزرگ بین المللی به نام جنگ غزه مواجه بودیم، اگر در شرایط دیگری 
بودیم می توانست نوسانات شدیدی را ایجاد کند، اما بانک مرکزی آن نوسان را هم به صورت 

خوب کنترل کرد.

    هدف دلار قله ۷۰ هزار تومان بود
دلار در هفته های گذشته باز هم مانند سنوات گذشته افسار پاره کرده و به یک باره بعد از 
چند روز به نزدیکی فتح قله ۶۰ هزار تومانی بود، بسیاری از کارشناسان معتقد بودند اگر بانک 

مرکزی نتواند جلوی رشد را بگیرد، دلار به اهداف ۶۰ تا ۷۰ هزار تومانی نیز خواهد رسید.
اما عرضه دلار در بــازار و افت قیمت دلار در هفته گذشــته اقدام قابل تحســین بانک 
مرکزی بود، دلار بــازار آزاد اکنون در هرات بــه نرخ ۵۴ هزار تومان رســیده و این مورد 
می تواند ســیگنال مثبتی برای کاهش قیمت دلار در بازار ســبزه میدان نیز باشد.میثم 
مهرپور، کارشناس اقتصادی در گفت وگو با خبرنگار مهر، مهم ترین علت افزایش نرخ ارز 
در روزهای گذشــته را انتظارات تورمی خواند گفت: باتوجه به اتفاقاتی که در هفته های 
اخیر در سطح کشور، منطقه و مسائل بین المللی رخ داده طبیعی است که شاهد افزایش 
نرخ ارز در کشور باشــیم.وی ادامه داد: روند نرخ ارز در یک ســال گذشته نشان می دهد 
 دولت و بانک مرکزی به عنوان سیاســت گذار پولی کشــور عملکرد مطلــوب و خوبی 
داشته است. عموماً افزایش نرخ ارز با تقویت نظارت و ورود بانک مرکزی به بازار یا به عبارتی 

با دخالت مثبت در بازار مهار شده است.

   ۳ عامل مؤثر بر رشد نرخ ارز
مهرپور در رابطه با عوامل مؤثر در رشد نرخ ارز تصریح کرد: چند عامل تشدید انتظارات تورمی 
به خاطر مسائل موجود در کشور، شرایط منطقه ای و شروع سال نو چینی تأثیر به سزایی 
در افزایش نرخ ارز اخیر داشته است البته اثر سال نو چینی تا چند روز آینده یعنی بیستم 

بهمن ماه نقش خود را از دست خواهد داد.
این کارشناس اقتصادی افزود: از طرف دیگر، همواره در ماه های پایانی سال با افزایش تقاضا 
برای درخواست ارز مواجه می شویم. البته هیچ کدام از این عوامل به تنهایی نقش اصلی را 
در رابطه با افزایش نرخ ارز بازی نکرده؛ بلکه هرکدام از این موارد در این افزایش قیمت های 
اخیر سهم دارد و نقش عمده این افزایش قیمت ها به انتظارات تورمی و مسائل منطقه ای 

مربوط می شود.
مهرپور با اشاره به عملکرد مثبت بانک مرکزی بیان کرد: باتوجه به حجم اتفاقات رخ داده 
می توان گفت افزایش نرخ ارز از حدود ۵۲- ۵۱ هزار تومان به حدود ۵۶-۵۷ هزار تومان یعنی 
رشد ۱۰-۱۵ درصدی آن نشان دهنده عملکرد مثبت بانک مرکزی است. قیمت ارز و قیمت 
طلا به عنوان دو بازار مالی که بسیاری از سفته بازان در آن ورود کرده و منابع ریالی خود را 
وارد این بازارها می کنند به نسبت مدت مشابه سال قبل حتی کاهش قیمت هم داشته است.

   اقدام درست بانک مرکزی برای مهار کردن رشد قیمت ها
این کارشناس اقتصادی با اشاره به اتفاق مثبت انتشار گواهی سپرده خاص بانک مرکزی 
بیان کرد: در شرایط فعلی این اقدام بانک مرکزی به نظر می رسد با استقبال قابل توجهی از 
سوی بخش حقیقی و حقوقی و به طورکلی از سوی افرادی که منابع ریالی مازاد دارند روبرو 

می شود؛ اما بهتر بود این تصمیم زودتر گرفته می شد؛ یعنی اگر این مسئله یک ماه پیش رخ 
می داد شاید می توانست این افزایش و نوسانات نرخ ارز در بازار را مدیریت کند.

مهرپور با بیان اینکه در تمام دنیا انتشار و عرضه سپرده گذاری ها به عنوان یکی از ابزارهای مالی 
که در اختیار دولت یا بانک مرکزی است مورداستفاده قرار می گیرد، گفت: در این تصمیم 
میزان سود در نظر گرفته برای سپرده گذاری قابل تأمل است؛ یعنی می تواند به نوعی منابع 
ریالی خرد و درشت سرگردان در جامعه را جمع آوری کرده و جلوی ورود و حضور آنها را در 
بازارهای سفته بازانه بگیرد؛ بنابراین این تصمیم در کنار سایر عملکرد روزمره بانک مرکزی 
اقدام مفید و مثبتی بوده به عبارتی به مثابه آب روی آتش است.وی با اشاره به مدیریت صحیح 
بانک مرکزی توضیح داد: نوع عملکرد بانک مرکزی که در راستای کاهش انتظارات تورمی 
انجام داده نشان می دهد بانک مرکزی برنامه دارد. به طور مثال با برنامه ریزی روند تصاعدی 
افزایش نرخ ارز در سال گذشته را برگرداند و به نوعی نرخ ارز در مدت قابل توجهی با یک ثبات 

و آرامش نسبی همراه بود.
مهرپور ادامه داد: به طور مثال در چندین هفته گذشته با آغاز سال نو میلادی شاهد ثبات 
کامل در نرخ ارز بودیم درصورتی که هرساله به واسطه افزایش تقاضا برای دریافت ارز در این 

دوره نوسان حتی کوچکی در نرخ ارز به وجود می آمد.

   نقش مؤثر پویایی بانک مرکزی در تعدیل قیمت ارز در آینده
به عقیده این کارشناس اقتصادی با توجه به اتفاقات داخلی، منطقه ای سیاسی و بین المللی 
افزایش ۱۰ -۱۵ درصدی نرخ ارز نشان دهنده مدیریت خوب بانک مرکزی است و تاکنون 
نرخ ارز حتی از سقف قیمتی آن در سال گذشته نیز پایین تر است و طی روزهای آینده این 

افزایش قیمت ها تعدیل شده و شاهد ثبات نسبی در نرخ ارز خواهیم بود.
وی با اشاره به فعال و پویا بودن و تحرک داشتن بانک مرکزی یا سیاست گذار پولی عنوان 
کرد: با توجه به شرایط و اتفاقاتی که در عرصه های مختلف رخ می دهد بانک مرکزی یک 
برنامه یا ایده جدید را پیاده می کند و جلوی اتفاقاتی که باعث شوک و افزایش قیمت می شود 
را با سیاست ها، تصمیم ها و فعالیت های جدید خود می گیرد به عبارتی منفعل نیست. در حال 
حاضر انتشار گواهی سپرده خاص یکی از این اقدامات مؤثر خواهد بود.مهرپور تشریح کرد: 
به صورت کلی اقتصاد ایران یک اقتصاد تورمی است به عبارتی تورم مسئله جدید و تازهای 
نیست؛ اما مسئله ای که اقتصاد کشور را در افزایش نرخ ارز آزار می دهد این است که همواره 
ارز به صورت شوک و جهشی افزایش پیدا می کند و این موضوع بدین معناست که رشد ارز 
صرفاً از پارامترهای اقتصادی تبعیت نمی کند. انتظارات تورمی و برخی از سیاست ها منجر 

به جهش نرخ ارز شده است.

قیمت دلار با عرضه شمش طلا کنترل شد
سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلا گفت: در کمتر از ۲۰ روز گذشته ۲۰۰ کیلوگرم 
شــمش طلا طی پنج مرحله حراج در مرکز مبادله به فروش رســیده که تاثیر آن در 

کنترل بازارهای طلا و ارز نمایان شده است.
اصغر بالسینی گفت : روز گذشته )۱۵ بهمن ۱۴۰۲( پنجمین حراج حضوری شمش 
طلا در مرکز مبادله ارز و طلا برگزار شد که در مجموع ۱۱۲ شمش یک کیلویی عرضه 
و از این تعداد ۹۴ شمش مورد معامله قرار گرفت. متوسط قیمت شمش در این حراج 

سه میلیارد و ۵۳۵ میلیون تومان بود.
وی افزود: از ۲۷ دی ماه که اولین حراج حضوری برگزار شد، به طور مرتب در روزهای 
یکشنبه و سه شنبه هر هفته این حراج صورت می گیرد که تا کنون پنج حراج برگزار 

شده و جمعا ۲۰۰ کیلوگرم شمش طلا مورد معامله قرار گرفته است.

بالســینی با بیان این که شــمش های فروخته شــده متعلق بــه صادرکنندگان 
بوده اســت، گفــت: صادرکننــدگان برای رفع تعهــد ارزی خود شــمش طلا وارد 
کردنــد. وقتی ایــن طلاها که متعلــق به صادرکنندگان اســت فروخته می شــود 
منابــع ریالــی کــه می توانــد در در فرآیند تولیــد و صــاردات باشــد در اختیار 
 صادرکننــدگان قــرار می گیــرد. در واقع به ســرمایه در گــردش تولیدکنندگان و

 صادرکنندگان کمک می شود.
سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران تصریح کرد: ثمره دیگر این اقدام آن است 

که نیازهای مصرفی به طلا از طریق مرکز مبادله تامین می شود.
وی عرضــه شــمش طــلا را در جلوگیری از نوســانات بازار طــلا و جواهر موثر 
دانســت و گفــت: عرضه و فروش نزدیــک به ۲۰۰ کیلوگرم شــمش طلا در کمتر 

 از ۲۰ روز گذشــته باعــث شــده علاوه بر کمک بــه صادرکنندگان، نیــاز تقاضای
 مصرفی هم در صنف اتحادیه طلا و جواهر تامین شود.بالســینی درباره تاثیر حراج 
شمش بر بازار ارز نیز بیان کرد: طبیعتا بازار طلا همان طور که از بازار ارز تاثیر می گیرد 
به همان نسبت بر این بازار اثر دارد. وقتی عرضه طلا در بازار انجام می شود و کسانی 
کــه نیازهای مصرفی دارند می توانند ایــن نیاز را تامین کنند اثر آن بر بازار طلا و به 

موازات آن بازار ارز نمایان می شود.
ســخنگوی مرکــز مبادله ارز و طــلا بیان کرد: حراج شــمش در مرکز مبادله به 
طور متناوب روزهای یکشــنبه و سه شــنبه از ســاعت ۱۲ تا ۱۶ هــر هفته برگزار 
 می شــود. حراج بعدی که ششــمین مرحله فروش محســوب می شــود سه شــنبه 

)۱۷ بهمن ماه( خواهد بود.
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تدوین دستورالعمل مقابله با فروریزش

ابوالفضل حمیدی   |    در غرب منطقه 9، منطقه 10، 11، 12 و 17 تهران بیشترین تراکم فروچاله های شهری وجود دارد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

معاون رییس جمهور و رییس سازمان انرژی اتمی ایران گفت: امروز با راه اندازی پروژه واحد نیمه صنعتی تولید هگزافلوراید تلوریم )TeF6( در اصفهان شاهد یک اتفاق بزرگ در صنعت هسته ای 
کشور هستیم.

محمد اسلامی در آیین افتتاح و راه اندازی پروژه واحد نیمه صنعتی تولید هگزا فلوراید تلوریم )TeF6( در اصفهان با بیان اینکه با افتتاح این پروژه در دولت سیزدهم آغاز شده است گفت: سرمایه گذاری 
برای توسعه جداسازی ایزوتوپ های پایدار اقدامی است  که  با همین فرایند در صنعت اورانیوم نیز انجام می گیرد و متناسب با استانداردهای آن می توانیم ایزوتوپ ها را تولید  کنیم.

اسلامی تصریح کرد: این عرصه  بسیار گسترده بوده و به معنای واقعی کلمه؛ عرصه اقتصادی و دانش بنیان محسوب شده و موجب تولید زنجیره ارزشمندی می شود به طوری که هر گرم از موادی 
که در این فرایند تولید می شود، ده ها هزار دلار قیمت دارد.رییس سازمان انرژی اتمی ایران در ادامه با بیان اینکه اولویت امروز ما تقویت و پشتیبانی از زنجیره تولید رادیوداروها است، گفت: با تقویت 

و پشتیبانی از زنجیره تولید رادیوداروها به دنبال قطع وابستگی به خارج از کشور هستیم و متعهد شده ایم تا به میزان نیاز کشور ظرفیت لازم را ایجاد کنیم.

قطع وابستگی به خارج با 
تقویت و پشتیبانی از زنجیره 
تولید رادیوداروها

  مطالبــه مالیات 900 میلیارد تومانی از 
دلال طلا، ارز و سکه در استان مرکزی

 سرپرست مرکز بازرسی، مبارزه با فرار مالیاتی 
و پولشویی سازمان امور مالیاتی کشور از شناسایی 
یک فرار مالیاتی بزرگ در زمینه طلا، ارز و سکه 
به ارزش ۹۰۰ میلیارد تومان در اســتان مرکزی 

خبر داد.
به گزارش از ســازمان امور مالیاتی، شــاهین 
مســتوفی در خصوص فرار مالیاتی یادشــده در 
استان مرکزی بیان داشت: با عنایت به اطلاعات 
واصله از مراجع نظارتی در خصوص فرار مالیاتی 
احدی از مودیان فعال در صنف طلا، ارز و سکه و 
با توجه به انجام عملیات بازرسی در اجرای ماده 
)۱۸۱( قانون مالیات های مستقیم، مراتب منتج به 
شناسایی حجم فعالیت اقتصادی نامبرده مشتمل 
بر فروش مبلغ بیش از ۷۲۰۰ میلیارد تومان طلا 
)۲۲۹۴۰ کیلوگــرم طلا(، فــروش ۳۸ میلیون و 
۲۰۰ هزار دلار و همچنین فروش تعداد ۲۰ هزار 
سکه طلا )خرید و فروش به طرق مختلف نقدی 

و معاملات فردایی( شد.
مستوفی افزود: بر اساس اطلاعات مستند بدست 
آمده به شرح فوق، اوراق تشخیص و مطالبه مالیات 
به مبلغ ۹.۳۴۹ میلیارد ریال )شامل اصل مالیات 
بردرآمد، اصل مالیات بــر ارزش افزوده و جرایم 
متعلقه در منابع مالیاتی یادشــده(، برای فعالیت 
ایشان در ســال های ۱۳۹۷ لغایت ۱۴۰۱، صادر 

شده است.

  تصویب مولدســازی املاک دولتی در 
جلسه کمیته تخصصی مولدسازی

 سی امین جلسه کمیته تخصصی مولدسازی 
دارایی های دولت به ریاســت وزیر امور اقتصادی 
و دارایــی در محل این وزارتخانــه برگزار و ده ها 
املاک دولتی در در این جلســه برای مولدسازی 

تصویب شد.
به گزارش از وزارت اقتصاد، در این جلسه که 
میثم پیله فروش، سرپرســت سازمان خصوصی 
سازی، نمایندگان رئیس قوه قضائیه، رئیس مجلس 
شــورای اسلامی و رئیس سازمان برنامه و بودجه 
کشور به عنوان اعضای کمیته تخصصی مولدسازی 
دارایی های دولــت و نماینده هــای تام الاختیار 
دستگاه های اجرایی مرتبط حضور داشتند، قیمت 
پایه و شــرایط واگذاری یک فقره ملک متعلق به 
بانک سپه، یک فقره ملک متعلق به سازمان مطالعه 
و تدوین کتب دانشگاهی در علوم اسلامی و انسانی، 
۱۸ مورد ملک شناسایی شده و ۴۵ ملک واقع در 

استان هرمزگان بررسی شد.
در ادامه این نشســت اعضای این کمیته، ۱۷ 
فقره ملک با بهره برداری وزارت آموزش و پرورش 
واقع در استان های آذربایجان غربی، اردبیل، قم و 
مازندران، ۳ فقره ملک با بهره برداری وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در استان های اردبیل، سیستان 
و بلوچستان و ۴ فقره ملک با بهره برداری وزارت 
نیرو و اراضــی جنگلی اداره کل منابع طبیعی با 
بهره برداری وزارت جهاد کشاورزی را مورد بررسی 
قرار داده و مازاد اعلام کردند.مازاد بودن تعداد ۷ 
فقره ملک با بهره برداری وزارت ورزش و جوانان در 
استان های اردبیل و سیستان و بلوچستان، یک فقره 
ملک با بهره برداری وزارت علوم در استان اردبیل، 
یک فقره ملک با بهره برداری وزارت بهداشت و یک 
فقره ملک با بهره برداری وزارت دادگستری از دیگر 

مصوبات این جلسه بود.

تغییرات اقلیمی و آب وهوایی و خشکسالی، چند مخاطره را در سطح کشور به ویژه در برخی کلانشهرها ایجاد کرده است. 
فرونشست زمین،  فروچاله یا فروریزش، ترک خوردگی و نشست،  پدیده هایی هستند که در حال حاضر کشور را با بیشترین 
مخاطرات تهدید می کنند. هر کدام از این مخاطرات دلایلی دارد که مهم ترین آن کمبود آب است و نکته مهم اینکه این پدیده ها 

که اکثراً با عنوان فرونشست شناخته می شود باهم متفاوت هستند.
فرونشست ها بیشتر در زمین های بیرون شهر رخ می دهد که کاهش آب های زیرزمینی عمده ترین دلیل آن است، اما اخیراً با 
پدیده ای با عنوان فروریزش در شهرها مواجه هستیم که آخرین مورد آن در خیابان کارگر جنوبی در تهران اتفاق افتاد. بنابراین 
گزارش، ریزش ناگهانی زمین در اثر عوامل عمدتاً انسانی یا طبیعی که به شکل گودال یا چاله در سطح زمین ایجاد می شود، 
با عنوان فروریزش شــناخته می شــود. رایج ترین نوع فروریزش ناشی از فرسایش خاک زیرسطحی در اثر نشت لوله های آب و 

فاضلاب، حفر فضاهای زیرزمینی مانند خطوط مترو، قنوات و چاه ها می توانند منجر به فروریزش زمین شوند.
سیدطاها طباطبایی عقدا، مدیر بخش ژئوتکنیک و زیرساخت مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی با اشاره به مخاطره 
فروریزش بخصوص در شــهر تهران،  از تدوین دســتورالعمل مقابله با این پدیده با مشارکت سازمان مدیریت بحران شهرداری 
تهران خبر داد. به گفته مدیر بخش ژئوتکنیک و زیرساخت مرکز تحقیقات، در ابتدا این دستورالعمل در شهر تهران و سپس 

در شهرهای دیگر نیز اجرا می شود.
وی افزود: با همکاری ســازمان مدیریت بحران شــهرداری تهران با مرکز تحقیقات قراردادی برای دســتورالعمل شناسایی 
پیشــگیری و ایمن ســازی موضوع فروچاله بسته شد ما هم کار اجرایی را شروع کردیم. با توجه به اینکه در بسیاری کشورهای 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/11/17
شماره : 1583

درس انتخابات برای بازارهای سهام
در سال ۲۰۲۴ در بیش از ۵۰ کشور جهان مجموعاً ۱۳۴ انتخابات برگزار می شود 

و بیش از یک چهارم ساکنان کره زمین پای صندوق های رأی خواهند رفت
نتایج بررســی تحلیلگران نشان می دهد که بازارهای سهام کشورهای توسعه یافته 
در روزهای نزدیک به انتخابات اندکی نوسان و بی ثباتی را تجربه می کنند اما معمولاً 

در روزهای قبل و بعد از انتخابات با رشدی محدود مواجه می شوند.
به گزارش سازمان بورس و اوراق بهادار، در سال ۲۰۲۴ میلادی در حالی در بیش از 
۵۰ کشور جهان مجموعاً ۱۳۴ انتخابات )ریاست جمهوری و مجالس قانونگذاری( برگزار 
می شود و بیش از یک چهارم ساکنان کره زمین پای صندوق های رأی خواهند رفت که 
این رقم بالاترین میزان مشارکت رأی دهندگان در طول تاریخ به شمار می رود. همچنین، 
امســال در برخی کشــورها تا ۱۰ انتخابات برگزار می شود و به طور معمول، برگزاری 
انتخابات بر بخش های مختلف اقتصادی، سیاسی و اجتماعی کشورها اثر مستقیم دارد. 
در این نوشته به بررسی اثر انتخابات بر بازارهای سهام و ذکر چند نمونه پرداخته ایم.

براساس این گزارش، تحلیلگران سیتی بنک به ارزیابی واکنش های بازار سهام در ۱۷ 
کشور )بدون در نظر گرفتن دوره های بی ثباتی بازار همچون بحران مالی و همه گیری 

بیماری کرونا( نسبت به برگزاری انتخابات پرداخته اند. بر خلاف تصورات، نتایج بررسی 
این تحلیلگران نشان می دهد که انتخابات عموماً تأثیر چشمگیری بر بازارهای سهام 
ندارد. به گفته این تحلیلگران، بازارهای سهام کشورهای توسعه یافته در روزهای نزدیک 
به انتخابات اندکی نوســان و بی ثباتی را تجربه می کنند اما معمولاً در روزهای قبل و 

بعد از انتخابات با رشــدی محدود مواجه می شوند. به عنوان مثال، در بازارهای سهام 
امریکا تا زمان برگزاری انتخابات عموماً شاهد تمایل بازار به صعود بوده ایم که پس از 
انتخابات هم این روند ادامه یافته اســت. بویژه بخش هایی که به چرخه های اقتصادی 
وابسته اند، در روزهای پس از انتخابات عملکرد مثبتی داشته اند. در همین حال، گرچه 
شاخص بی ثباتی VIX که معمولاً در ایام برگزاری انتخابات با رشد روبه رو می شود، پس 
از پایان انتخابات سیر نزولی پیدا می کند. این گزارش می افزاید؛ در اقتصادهای نوظهور، 
بازار ســهام اغلب تا زمان برگزاری انتخابات با افت همراه بوده اند اما پس از آن، ســیر 
صعودی پیدا کرده اند. البته بازارهایی که امســال با انتخابات روبه رو هستند، تاکنون 
واکنش های متفاوتی از خود نشان داده اند. براین اساس، انتظار می رود بازارهای سهام 
اندونزی، تایوان و آفریقای جنوبی ۶ ماه پس از انتخابات میل به صعود داشــته باشند 
اما بازارهای ســهام هند و مکزیک در مسیر مخالف حرکت خواهند کرد.افزون براین، 
نکته قابل توجه این که، با وجود تمایل عمومی بازارها به استمرار وضعیت موجود، آنها 
تغییرات ناشــی از انتخابات را می پذیرند، هرچند این پذیرش عموماً با تأخیری چهار 

تا شش ماهه همراه است.

توسعه  یافته اروپایی یا امریکا، مخاطرات زیست محیطی کشورهایی مانند چین، هند، ایران و... وجود 
ندارد برای تدوین دستورالعمل مقابله با فروریزش نمونه های خارجی کمی داشتیم و به همین دلیل 

این دستورالعمل مختص کشور ماست.
طباطبایی گفت: دســتورالعمل در مرحله بازبینی و اصلاح اســت و تابســتان ســال آینده این 
دســتورالعمل را خواهیم داشــت. فروریزش و فروچاله با فرونشست کاملًا متفاوت است. نشست یا 
فرونشســت مســأله قدیمی است که با موضوع جدیدتری مخلوط شدند و از آنها به نام هم استفاده 
می شود. مثلا ترک خوردگی زمین فرونشست نیست بلکه پدیده ای است که تحت تأثیر فرونشست 

ایجاد می شود و فرونشست هیچ ارتباطی با فروچاله ندارد.
به گفته طباطبایی در جنوب شهر تهران فرونشست و فروریزش داریم اما در شمال شهر فرونشست 
نداریم. در غرب منطقه ۹، منطقه ۱۰،  ۱۱،  ۱۲ و ۱۷ بیشترین تراکم فروچاله های شهری وجود دارد.

وی با اشاره به دستورالعمل مقابله با فرونشست گفت: این دستورالعمل سه بخش کلی دارد؛ در 
بخش اول روش های شناسایی فروچاله ها را داریم که در این بخش انواع تکنیک ها در دنیا برای پیدا 
کردن مناطقی که احتمال فروریزش دارد، بررســی کردیم شرایط کشور راه هم بررسی و پیشنهاد 
کردیم با چه تکنیک هایی می توانیم فروریزش را شناســایی کنیم، اما مشــکل این اســت که برای 
شناســایی فروریزش ها، تجهیزات روز نداریم و اگر شناسایی می کنیم ناقص است. برای این پدیده 
تکنیک های قدیمی داریم اما این تکنیک ها بسیار پرهزینه است. تکنولوژی جدید شناسایی مناطق 
پرخطر و در معرض فروریزش هنوز وارد کشور نشده است و ما اگر بخواهیم با تکنیک های قدیمی 
همه مناطق پرخطر را شناســایی کنیم بسیار هزینه بر است. با این حال شناسایی در مناطق بسیار 

پرخطر را شروع کرده ایم.
مدیر بخش ژئوتکنیک و زیرساخت مرکز تحقیقات افزود: بعد از شناسایی مناطق پرخطر می توانیم 
پیشــگیری را شروع کنیم. این پدیده عمدتاً مربوط به نشــت لوله های آب، تأسیسات زیرسطحی 
مثل تونل مترو، شکستن لوله های آب و فاضلاب، قنوات و ساختمان های قدیمی و خاک مسأله دار 
است. فروریزش بعد از بارندگی شدید یا عبور بارهای سنگین از معابر بیشتر دیده می شود.به گفته 
طباطبایی در مرحله دوم دســتورالعمل مقابله با فروریــزش، فروریزش هایی را که احتمال دارد در 
آینده رخ دهد با تکنیک هایی پر می کنیم. در مرحله بعد، دستورالعمل مواجهه با حادثه،  مدیریت 
صحنه، تقسیم بندی مســئولیت هر ارگان، تعمیرات تأسیسات زیر سطحی انجام و با تکنیک هایی 

چاله های ایجاده شده پر می شود.
وی گفت: توســعه سریع شهرنشینی، تغییرات چشمگیر اقلیم و توسعه سریع اقتصادی، شهرها 
را با مشکلات محیط  زیستی جدی روبه رو ساخته است. در شهرهای بزرگ با جمعیت میلیونی، در 
دهه های اخیر هزاران کیلومتر خط لوله )شریان های حیاتی( و بسیاری دیگر از سازه ها و تأسیسات 
زیرزمینی از جمله مترو ساخته شده است و امروز بسیاری از آنها به درجات مختلف با مسائل مرتبط 
با نشــت آب و نشســت درگیر هستند. بسیاری از زیرساخت ها مانند لوله های آب و فاضلاب که در 
زیر زمین مدفون شده اند، در حال فرسوده شدن هستند. بنابراین خطر فروریزش نیز در حال افزایش 
اســت؛ افزون بر این، وجود مجراهای زیرزمینی قنات و چاه های جذبی فاضلاب در شهرهایی مانند 

تهران، از عوامل مهم تأثیرگذار بر فروریزش به شمار می آید.
مدیــر بخش ژئوتکنیک و زیرســاخت مرکز تحقیقات موضوع فرونشســت زمین را مخاطره ای 
جدید در کشــور نــام برد و گفت: پایین آمدن تدریجی ســطح زمین تحت تأثیر تراکم رســوبات 
زیرســطحی که عمدتاً ناشــی از اضافه فشــار منفذی حاصل از برداشــت آب هــای زیرمینی در 
دشــت ها اتفاق می افتد. نرخ پدیده فرونشســت ســطح زمین در ایران حدود ۱ تا ۳۰ ســانتیمتر 
در ســال در دشــت های مختلف متغیر است. بسیاری از دشــت های ایران دچار پدیده فرونشست 
 شــده اند. در تهران، فرونشست در دشــت های جنوب غرب آن اتفاق می افتد و صرفاً بخش هایی از

 مناطق ۱۸ و ۱۹ تحت تأثیر این پدیده هستند.
وی خاطرنشــان کرد: نشست زمین نیز به دلیل ضعیف بودن ظرفیت باربری خاک در مقابل بار 
ســازه، پی داخل خاک فرومی رود و معمولاً باعث ترک خوردگی ســاختمان ها می شود. نشست در 
خاک های دانه ای سریع و در خاک های ریزدانه )خصوصاً خاک های رسی( زمانبر است. معمولاً نشست 

در خاک های ریزدانه تحت تأثیر تغییرات رطوبت اتفاق می افتد.

دستورالعمل در مرحله 
بازبینی و اصلاح است و 
تابستان سال آینده این 
دستورالعمل را خواهیم 

داشت. فروریزش و 
فروچاله با فرونشست 

کاملًا متفاوت است. 
نشست یا فرونشست 

مسأله قدیمی است که 
با موضوع جدیدتری 

مخلوط شدند و از آنها 
به نام هم استفاده 

می شود.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com
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کشاورزی 

نمایشگاه تجسمی فجر در 
هنرستان هنرهای زیبای 
پسران یزد گشایش یافت

کریم حسن پور    |       واردات گندم در 10 ماهه سال جاری با افت 35 درصدی روبه رو بوده است گندم یکی از کالاهای اساسی کشاورزی محسوب می شود 
که سهم زیادی در امنیت غذایی کشور دارد. از این رو تأمین این محصول از طریق تولید و واردات از اهمیت بسزایی برخوردار است.

کاهش یک میلیون تنی واردات گندم با افزایش تولید

   فرمانده سپاه گرگان:
امید آفرینی و روایت گری صحیح با استفاده از 
ظرفیت دهه فجر، از وظایف اصحاب رسانه است 

فرمانده سپاه گرگان بر لزوم حضور حداکثری مردم در 
انتخابات تاکید کرد و گفــت: در ایام دهه ی فجر تعداد 

۶۷۲ برنامه در گرگان برگزار می شود.
  مومنی : خبرنگار گلســتان - به گــزارش خبرگزاری 
بسیج از گلستان، سرهنگ علیخانی ضمن گرامیداشت 
ایام الله دهه فجر در نشست خبری با اصحاب رسانه که 
به مناسبت چهل و پنجمین سالگرد پیروزی شکوهمند 
انقلاب اسلامی برگزار شد، اظهار کرد: ۶۷۲ برنامه طی 
ایام الله دهه فجر با هدف جهاد تبیین و روشــنگری به 
منظور ترغیب حضور حداکثری در ســطح شهرستان 
گرگان برگزار می شــود که تعداد ۷۲ برنامه به صورت 

شاخص در سطح شهرستان برگزار خواهد شد.
وی شعار دهه فجر امسال را »جشــن ملی، مشارکت 
پرشــور، آینده روشــن« خوانــد و تصریح کــرد: از 
برنامه های ایام الله دهه ی فجر ســپاه گرگان می توان 
به برگزاری میــز خدمت، تولیــدات فرهنگی درقالب 
ســرودهای پاتوقی، برپایــی ایســتگاه روایت گری 
انقلاب اســلامی، افتتاح دو خانه محــروم، برگزاری 
 یادواره شــهدای خانگی، برگزاری یادواره ۳۸۰ شهید 
حوزه جندالله با حضور سردار معروفی معاون هماهنگ 
کننده ســازمان بسیج، برگزاری مســابقات فرهنگی، 

ورزشی، علمی و... اشاره کرد.
فرمانده سپاه گرگان از توزیع یک هزار بسته معیشتی 
بین نیازمندان خبر داد و ابراز کرد: در راستای حمایت از 
مردم نیازمند گرگان تعداد یک هزار بسته معیشتی به 

محرومان توزیع می شود.
علیخانی حضور مردم پای صندوق های رای را مهم تلقی 
کرد و خاطرنشان نمود: دشمن از طریق جنگ روایت 
ها، نفوذ در فضای مجازی و تســخیر قلــوب به دنبال 
ایجاد یاس و ناامیدی در جامعه اســت مردم همیشه 
در صحنه با حضور دشمن شــکن و طوفانی خود پای 
صندوق های رای در جهت ناامید کردن دشمنان گام 

مؤثری برمی دارند.
وی محور برنامه های دهه فجر را مســاجد برشــمرد 
و افزود: مســاجد قلب تپنده انقلاب اســلامی است و 
تاثیر بسیاری در جریان سازی و الگوآفرینی در سطح 

جامعه دارد.
علیخانی رمز ماندگاری انقلاب اســلامی ایران را نگاه 
دینی امام خمینی »ره« دانست و گفت: انقلاب اسلامی 
بعد از چهل و پنج سال مستحکم تر از گذشته به حرکت 
خودش ادامه می دهد و این توسعه را مدیون امام راحل و 
وجود مقام عظمای ولایت می باشد و در این راستا امید 
آفرینی و روایت گری صحیح با استفاده از ظرفیت دهه 

فجر، از وظایف اصحاب رسانه است.

   نجــات ۲ صیاد تنگســتانی از خطر غرق در 
آب های خلیج فارس 

رئیس اداره ایمنی و حفاظــت دریایی اداره کل بنادر و 
دریانوردی استان بوشهر گفت: با حضور به موقع شناور 
ناجی، ۲ صیاد تنگستانی از خطر غرق در آب های خلیج 

فارس نجات پیدا کردند. 
به گزارش روابط عمومــی اداره کل بنادر و دریانوردی 
استان بوشهر، احسان گلســتانی در توضیح این خبر 
اظهار کرد: پیرو تماس بستگان ۲ سرنشین یک فروند 
قایق موتوری در ســاعت ۰5: ۰۰ بــا مرکز هماهنگی 
جستجو و نجات دریایی بوشهر مبنی بر طوفان و نقص 
فنی قایق یادشــده در محدوده دریایی بندر عامری ، 
شناور ناجی ۲  پس از  هماهنگی های لازم به موقعیت 

مدنظر اعزام شد.
وی بیان کرد: شناور ناجی پس از جستجوی سه ساعته 
در منطقه احتمالی )براساس الگوی تعیین شده( ساعت  
۳اعلام کرد قایق مورد نظر را رویت و ۲ نفر سرنشین آن 

را نجات داده است.
گلستانی ادامه داد: در ادامه عملیات شناور ناجی به دلیل 
شرایط نامساعد دریا به جای حرکت به سمت پایگاهش 
در بندر عامری به سمت اسکله لاور ساحلی حرکت ) به 
دلیل نزدیکی لاور ساحلی به محل عملیات( و در ساعت 

۰5:۳۰ در این اسکله پهلو گرفت.
وی عنوان کرد: شــناور ناجی ۲ پس از بهبود شــرایط 

جوی در ساعت ۸ به سمت پایگاهش حرکت کرد.
رئیس اداره ایمنی و حفاظــت دریایی اداره کل بنادر و 
دریانوردی استان بوشهر ادامه داد: این شناور در ساعت 
11 در اسکله بندر عامری پهلو گرفت و نجات یافتگان را 

در اسکله به خانواده های شان تحویل داد.
وی یادآور شــد: از دریانوردان انتظار می رود با اجتناب 
از دریاروی در شرایط نامساعد جان خود را به مخاطره 

نیندازند.
گلستانی افزود: دریانوردان در صورت مواجهه با شرایط 
اضطرار دریایی باید در اســرع وقت موضوع را از طریق 
سامانه تلفنی 155۰ به مرکز جست و جو و نجات دریایی 

گزارش کنند.

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛نمایشگاه تجسمی فجر با حضور جمعی از مسئولان در محل هنرستان هنرهای زیبای پسران یزد گشایش یافت و تا پایان دهه فجر برای بازدید علاقه 
مندان دایر است . معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان یزد در حاشیه افتتاحیه این نمایشگاه ، گفت:نمایشگاه تجسمی فجر با  ۲۷1  اثر در حوزه گرافیک و 

نقاشی و محل هنرستان هنرهای زیبای پسران در قاسم آباد یزد برپا شده و تا پایان دهه فجر همه روزه در ساعت اداری برای بازدید عموم دایر است
 سید عباس دهقان افزود:  فرهنگ و هنر از زیربنایی ترین موضوعات جامعه است و به آنها  پرداخته شود مشکلات زیادی از جامعه نیز رفع خواهد شد و نیازمند کمک برای شکوفایی 

بیشتر استعداد ها است و آموزشگاههای هنری و هنرستان ها نقش مهمی در پرورش خلاقیت و معرفی هنرمندان دارد. 
 وی ادامه داد: هنرستان ها یکی از مهم ترین قسمت های جریان فرهنگی هستند و خوشبختانه در استان یزد چهار هنرستان در این زمینه فعالیت دارد و هنر جویان نیز آثار هنری 

بسیار موفقی را خلق کرده اند و برگزاری نمایشگاه نیز در رابطه با معرفی بخشی از این آثار برگزار می شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/11/17
شماره : 1583

میزان خرید تضمینی 
گندم کفاف آرد نانوایان 

را می دهد ولی برای 
رسیدن به خودکفایی 
کامل تولید باید 14 تا 

15 میلیون تن و خرید 
تضمینی به 11 میلیون 

و 500 هزار تن تا 1۲ 
میلیون تن برسد که به 

نظر می رسد در سال 
آینده کشورمان به آن 

نائل خواهد شد.

آن طور که وزارت جهاد کشــاورزی و بنیاد گندمکاران اعلام کرده تا پایان ســال زراعی گذشــته از مجموع 1۳ میلیون و 5۰۰ هزار تن گندم 
تولیدی در کشورمان 1۰ میلیون و ۳۸۰ هزار تن آن توسط دولت خریداری شده است.  تولید گندم در ۶ میلیون هکتار از اراضی کشاورزی طبق 
اعلام مسئولان، متوسط عملکرد گندم آبی بین ۴.۲ تا ۴.5 میلیون تن و گندم دیم بین 1 تا 1.۲ میلیون تن است که در مقایسه با متوسط دنیا 
عملکرد پایینی نیست اما در مقایسه با کشورهای توسعه یافته، رقم اندکی است. تنها برخی کشاورزان خبره کشور توانسته اند تولید 1۰ تا 1۳ تن 
در هکتار داشــته باشــند که بسیار محدود است.  البته برخی کارشناسان و مسئولان بخش کشاورزی، دلیل عملکرد پایین کشت گندم در کشور 
را اقلیم گرم و خشــک، کاهش بارندگی ها و افزایش تبخیر عنوان کرده اند که باعث محدودیت در تولید این محصول شــده اســت اما دولت تلاش 
دارد با سیاست های مختلف، تولید در واحد سطح را افزایش دهد. در وضعیت فعلی گندم مورد نیاز کشور در ۶ میلیون هکتار از اراضی کشاورزی 

تولید می شود که ۴ میلیون هکتار آن اراضی آبی و ۲ میلیون هکتار دیگر مربوط به اراضی دیم هستند.

  افزایش ۲50 درصدی نرخ خرید تضمینی گندم
قیمــت جدیــد خرید تضمینی گندم)1۷ هزار و 5۰۰ تومان(، افزایش 1۷ درصدی را نســبت به نرخ خرید تضمینی در ســال قبل )15 هزار 
تومان( نشان می  دهد، با وجود این بد نیست بدانیم که این نرخ نسبت به نرخ سال 1۴۰۰‐1۳99 یعنی سال آخر دولت دوازدهم )5 هزار تومان( 
افزایش ۲5۰ درصدی را به اثبات می  رســاند که نشــان دهنده توجه دولت ســیزدهم و وزارت جهاد کشاورزی به امر تولید و ممانعت از گسترش 

واردات و ارزبری است.
وزارت جهاد کشاورزی به کمک شرکت بازرگانی دولتی و سازمان تعاون روستایی توانست در سال زراعی گذشته که شهریورماه امسال به پایان 
رسید توانست حدود 1۰ میلیون و ۴۰۰ هزار تن گندم به نرخ 15 هزار تومان از کشاورزان خریداری کند، این در حالی است که تولید گندم به 

حدود 1۳ میلیون و 5۰۰ هزار تن رسیده بود.

بــا این حال این میزان خرید تضمینی گندم کفاف آرد نانوایان را می دهد 
ولی برای رسیدن به خودکفایی کامل تولید باید 1۴ تا 15 میلیون تن و خرید 
تضمینی به 11 میلیون و 5۰۰ هزار تن تا 1۲ میلیون تن برســد که به نظر 

می رسد در سال آینده کشورمان به آن نائل خواهد شد.
بــه همین دلیل و بــا توجه به قیمت خرید تضمینی تعیین شــده وزارت 
جهاد کشــاورزی اگر بتواند 11 میلیون و 5۰۰ هزار تن گندم از کشــاورزان 
خریــداری کند باید بودجه ای بیش از ۲۰1 هزار میلیارد تومانی ای برای این 

امر اختصاص دهد.

  به خودکفایی در تولید گندم نزدیک هستیم
علیرضا مهاجر، معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی در خصوص تأمین 
امنیت غذایی کشــور گفت: هشت تا هشت و نیم میلیون هکتار اراضی کشور 
در پاییز کشت می شود که از این میزان حدود دو میلیون هکتار کشت آبی و 
۶ میلیون هکتار کشــت دیم است. معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی 
اظهار کرد: میزان مصرف نان در کشــور ده تا ده و نیم میلیون تن اســت. ما 
به مرز خودکفایی در تولید گندم نزدیک هســتیم و برنامه ما آن اســت که به 

خودکفایی مطلق برسیم.
وی افزود: عاجزانه درخواســت می کنم که دولت و قوه قضائیه و حوزه های 
علمیه کمک کنند که از کوچک شــدن اراضی جلوگیری کنیم و در مســیر 

خودکفایی گندم باقی بمانیم.

  افزایش تولید گندم با معرفی 5 رقم جدید
همچنیــن برای افزایــش ضریب خودکفایی کشــور در تولید گندم مظفر 
روستایی، رئیس مؤسسه تحقیقات کشاورزی دیم از معرفی 5 رقم جدید گندم 
دوروم خبر داد و گفت: محققان مؤسسه امسال 5 رقم گندم دوروم در بخش 
غلات شامل آیسان، نقشین، دامون، بارین و آروین برای کاشت در دیمزارهای 
مناطق معتدل، معتدل گرم و گرمســیر دیم معرفی کرده اند که از ویژگی های 
بارز این ارقام عملکرد بالا، سازگاری با شرایط تغییر اقلیم در دیمزارهای مناطق 
معتدل و گرم، پایداری عملکرد، پروتئین بالا، کیفیت خوب ســمولینا و مقاوم 

به ورس و مقاومت به بیماری زنگ ها است.
وی افــزود: با معرفی این رقم های جدید، تعــداد ارقام گندم دوروم برای 
اقلیم های مختلف کشــور به 1۳ رقم می رسد و پیش بینی می شود با توجه به 

ظرفیت ارقام جدید مقدار تولید گندم دوروم در کشور افزایش یابد.

  جزئیات واردات گندم در سال جاری
براساس آمار گمرک در 1۰ ماهه سال جاری ۲ میلیون و 5۲۰ هزار و ۶۷۸ 
تن گندم به ارزش 999 میلیون و 5۷۴ هزار دلار به کشورمان وارد شده، این 
در حالی است که در سال گذشته ۳ میلیون و 5۰1 هزار و ۶۸۶ تن گندم به 
ارزش یک میلیارد و 5۴۴ میلیون و ۸۷۸ هزار دلار وارد کشــور شده بود. این 
آمار نشان دهنده آن است که واردات گندم نسبت به دی ماه سال گذشته به 
لحاظ وزنی با کاهش ۲۸ دردصدی روبه رو بوده اســت، به لحاظ ارزشــی نیز 
واردات این کالای اساســی کاهشــی ۳5 درصدی را تجربه کرده اســت. طی 
این مدت امارات متحده عربی به عنوان واســطه، انگلستان، ترکیه، سنگاپور، 
سوئیس، روسیه، قزاقستان، مکزیک، هلند، هنگ کنگ 1۰ مبدا واردات گندم 
به ایران بوده اند که قزاقستان و روسیه به تنهایی سهمی بیش از ۶۰ درصدی 

در صادرات این کالای اساسی به ایران را دارند.
درهمین خصوص چندی پیــش علیرضا پیمان پاک، قائم مقام وزیر جهاد 
کشــاورزی در گفت و گو با »ایران اقتصادی« اظهار کــرد: یکی از اصلی ترین 
رویکردهای وارداتی دولت ســیزدهم تنوع بخشــی به مبادی واردات کالاهای 
مختلف خصوصاً کالاهای اساســی بوده اســت به طوری که بخش عمده ای از 
نیازهای کشــور از مبادی کشورهای حوزه اوراسیا خصوصاً قزاقستان و روسیه 

وارد کشور می شود.

تامین برق جزایر در اولویت شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان 
مدیر عامل شــرکت توزیع برق اســتان هرمزگان با ارائه گزارشی از روند تامین و 
توزیع برق جزایر با بیان اینکه این شــرکت عهده دار تامین و توزیع برق اکثر جزایر 
جنوبی خلیج فارس و خصوصا شهرستان ابوموسی است اظهار داشت: در دو سال اخیر 
اقدامات گســترده ای در خصوص افزایش پایداری برق و انجام اصلاحات شبکه های 

فرسوده صورت گرفته است.
به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان، مهندس محمد 
کریمی در جلسه مجمع عمومی شرکت توانیر در جزیره قشم که باحضور دکتر رضایی 
معاون برنامه ریزی وزیر نیرو و اعضای مجمع برگزار شــد افزود. یکی از چالش های 
اصلی شبکه های توزیع برق استان فرسودگی بسیار بالا به دلیل واقع شدن شبکه ها 
در نوار ساحلی و در معرض شرجی و آلودگی های جوی می باشد که ضرورت توجه به 
آن و انجام اصلاحات و بهینه سازی نیاز اولیه شرکت در جهت تامین برق مطمئن و 
پایدار است.وی، در همین راستا به انجام اصلاحات گسترده با تعویض سیم های مسی 
به کابلهای خودنگهدار به طول 1۰۰۰ کیلومتر با تعویض 15 هزار اصله پایه فرسوده 
اشاره نمود و اعلام کرد: 1۰۰۰ کیلومتر دیگر از این شبکه ها در دستور اقدام قرار دارد 

که در صورت تامین منابع تا یک سال آینده به پایان می رسد .
مهندس کریمی، هدفگذاری سالانه 1۰۰۰ کیلومتر تبدیل سیم مسی به کابل را از 
رویکردهای شرکت و از فعالیتهای اصلی در خدمت رسانی و جلب رضایت عمومی در 

برق رســانی اعلام و اظهار داشت : این اصلاحات در حوزه جزایر نیز بصورت گسترده 
انجام شده و در یکسال اخیر با اعتباری معادل ۸۰ میلیارد تومان شبکه های شهرستان 
ابوموســی و لارک و هنگام اصلاح گردیده است. در تولید و تامین برق نیروگاهی نیز 

معادل یکصد میلیارد تومان هزینه شده است.
مدیر عامل شــرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان، برخی از کمبودهای منابع 
اعتباری درجزایر را هم برشمرد و اظهار امیدواری کرد در سال آینده با تخصیص منابع 

مناسب بتوان تمامی مشکلات زیرساختی برق را در جزایر مرتفع نمود و نیاز برق توسعه 
جزایر را در ســنوات آتی فراهم کرد. مهندس کریمی با اشاره به اتصال جزیره هنگام 
از طریق کابل زیردریایی به جزیره قشــم و شبکه سراسری، برنامه افزایش یک فیدر 
جدید برای توسعه آینده و افزایش قابلیت اطمینان شبکه برق هنگام در صورت تامین 

منابع برای سال آینده را اعلام نمود.
این مقام مسئول در ادامه اقدامات صورت گرفته در پایداری شبکه جزیره لارک را 
نیز برشمرد و اعلام کرد :،1۰کیلومتر از شبکه های فرسوده این جزیره اصلاح و یک 
نیروگاه جدید با ظرفیت ۳ مگاوات توسط بنیاد مستضعفان احداث گردید. همچنین 
اصلاح مخازن لارک نیز در برنامه های اولویت دار این جزیره برای سال آینده قرار دارد.

مهندس محمد کریمی مدیر عامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان هرمزگان 
همچنین گزارشــی از چگونگی تامین برق جزایر ایراد کرد و خواســتار تامین اعتبار 

برای تعمیرات اساسی مولدهای برق جزایر شد.
نشســت مجمع عمومی شرکت توانیر در جزیره قشم باحضور دکتر رضایی معاون 
برنامه ریزی وزیر نیرو برگزار شد .دکتر رضایی معاون وزیر نیرو در این نشست با تبریک 
میلاد امام علی )ع( و روز مرد و روز پدر با تشکر از میزبانی شرکت توزیع نیروی برق 
اســتان هرمزگان از تلاش مجموعه تقدیر کرد. در ادامه هم اعضای مجمع مهمترین 

مسائل مربوط به امور مجامع ،حسابرسی و تامین بودجه را بیان کردند .

تخلیه و بارگیری کالا در بنادر غرب از مرز 10 میلیون تن گذشت
 مدیــر بنادر و دریانوردی غرب اســتان هرمزگان، میــزان تخلیه و بارگیری انواع 
کالای نفتی و غیر نفتی از ابتدای ســال جاری تا کنون را بیش از 1۰ میلیون و 5۰۰ 

هزار تن اعلام کرد.  
به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان، »مرتضی سالاری« 
اظهار کرد: از ابتدای فروردین ماه ســال جاری تا کنون در مجموع 1۰ میلیون و 5۲1 
هزار و ۳۷۷ تن انواع کالای نفتی و غیرنفتی در بنادر غرب استان تخلیه و بارگیری شد 

که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته شش درصد افزایش داشته است. 
وی ادامه داد: از مجموع عملیات تخلیه و بارگیری انجام شده، پنج میلیون و ۶۸5 
هزار و 1۷۴ تن با افزایش 1۳ درصدی مربوط به کالاهای غیرنفتی و چهار میلیون و 

۸۳۶ هزار و ۲۰۳ تن به فرآورده های نفتی اختصاص دارد. 
مدیر بنادر و دریانوردی غرب هرمزگان در بحث صادرات انواع کالا از این بندر نیز 
گفت: در این مدت پنج میلیون و ۷۶5 هزار و ۴۰۷ تن کالا صادر شده که عمده آن ها 

میوه و تره بار، خشکبار، مواد معدنی و مصالح ساختمانی بوده است. 
به گفته ســالاری؛ از مجموع کالاهای صادر شــده، ۲ میلیون و 9۲۰ هزار و ۴۷۷ 
تن مربوط به صادرات غیر نفتی و ۲ میلیون و ۸۴۴ هزار و 9۳۰ تن به صادرات نفتی 

اختصاص دارد. 
وی اضافه کرد: از مجموع عملیات انجام شــده نیز سه میلیون و ۶۷۷ هزار و 59۳ 
تــن فرآورده های نفتی و غیرنفتی به صورت رویه کابوتاژ )حمل و نقل ســاحلی( در 
بنادر غرب اســتان هرمزگان جابه جا شــد که از این میزان یک میلیون و ۶۸۶ هزار و 
۴۸5 تن فرآورده های غیرنفتی و یک میلیون و 991 هزار و 1۰۸ تن نیز فرآورده های 

نفتی پوتاژ شده است. 

مدیــر بنادر و دریانوردی غرب هرمــزگان در ادامه از جهش ۳۰ درصدی تخلیه و 
بارگیری کانتینر یخچالی و رونق 15 درصدی صادرات کانتینر یخچالی خبرداد و افزود: با 
تخلیه و بارگیری 1۴۴ هزار و TEU ۸۸9 کانتینر یخچالی با تناژ یک میلیون و 5۰۲ هزار 
و۷۸۳ تن، بنادر غرب توانست افزایش ۳۰ درصدی را در این بازه زمانی به ثبت برساند. 
سالاری، حجم صادرات کانتینر یخچالی از طریق بنادر غرب استان را نیز ۷۲ هزار 
وTEU ۴۴۴ با تناژ ۷51 هزار و ۳91 تن اعلام کرد که نســبت به مدت مشــابه سال 

گذشته، 15 درصدی افزایش داشته است. 
وی در بخش دیگری حجم ترانزیت کالاهای نفتی و غیرنفتی از بنادر غرب را ۳5۲ 
هــزار 1۶ تن اعلام کرد که از این میــزان بیش از 15۳ هزار و ۶۸5 خودرو بوده و به 
کشور های آسیای میانه و عراق ارسال شده و در این بخش نیز افزایش ۲۴ درصدی 

به ثبت رسیده است. 
گفتنی است؛ بنادر و دریانوردی بندرلنگه به عنوان هسته مرکزی بنادر غرب استان 
هرمزگان با برخورداری از 1۰ بندر تجاری و مسافری و نظارت بر۴۶سازه دریایی انتهای 
محدوده شهرستان بندرخمیر تا ابتدای حوزه استحفاظی استان بوشهر و نیمی از جزایر 

کشور را در برمی گیرد.

  حضور مدیران دستگاه های اجرایی در اتاق خبر اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان
  اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان جهت اقناع افکار عمومی و تبیین دستاوردهای دولت مردمی اقدام به برگزاری نشست های خبری با حضور معاون سیاسی اجتماعی استانداری خوزستان برای مدیران کل دستگاه های اجرایی کرده است.

روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان پیرو مصوبه جلسه شورای اطلاع رسانی دولت در استان خوزستان و مصوبه آن مبنی بر حضور مدیران دستگاهی در اتاق خبر این اداره کل جهت اقناع افکار عمومی و تبیین دستاوردهای دولت مردمی 
اقدام به برگزاری نشست های خبری با حضور عبدالله افرازه شهاوند، معاون سیاسی اجتماعی استانداری خوزستان برای مدیران کل دستگاه های اجرایی کرده است.

دستگاه های اجرایی پیشنهادی این اداره کل برای حضور در اتاق خبر شامل شهرداری اهواز، اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان خوزستان، دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی جندی شاپور اهواز، اداره کل تأمین اجتماعی استان خوزستان، 
کمیته امداد امام خمینی )ره( استان خوزستان، اداره کل بیمه سلامت استان خوزستان، شرکت توزیع نیروی برق اهواز، اداره کل آموزش و پرورش استان خوزستان، شرکت آب و فاضلاب استان خوزستان، اداره کل تعزیرات استان خوزستان و اداره کل امور مالیاتی 

استان خوزستان است.
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اختصاص زمین ۵ هزار 
متری برای احداث ۱۵۰ واحد 
مسکونی

کرج-  سیروس رنجبرکهن: شهردار کرج با اشاره به اختصاص زمینی ۵ هزار متری برای احداث ۱۵۰ واحد مسکونی در محدوده اسلام آباد اظهار کرد: این اقدام در راستای اجرای طرح ساماندهی تپه مرادآب و تعیین 
تکلیف املاک واقع در طرح تعریض رینگ ۳۰ متری و املاکی که در حوزه عمومی قرار دارند صورت گرفته است.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شهرداری کرج ، مهرداد کیانی با اعلام این مطلب گفت: اختصاص این زمین بعد از تصویب در کمیسیون ماده ۵ به تایید شورای برنامه ریزی و توسعه استان البرز رسید و بنا شده برای 
بررسی نهایی به شورای عالی شهرسازی ومعماری ارسال شود.

وی گفت: بعد از تصویب این طرح در شورای عالی شهرسازی و معماری، کلیه املاکی که در طرح رینگ ۳۰ متری واقع شده اند به صورت کلید به کلید تملک و جابجا خواهند شد.
شهردار کرج ابراز کرد: با توجه به اینکه اغلب ساکنان تپه مرادآب علاقه داشتند که در همان محدوده ای که سال ها سکونت داشته اند باقی بمانند، این زمین ۵ هزار متری در منطقه اسلام آباد در نظر گرفته شده است.

کیانی اضافه کرد: در مجموع شهرداری ۵ قطعه زمین از املاک خود را تغییر کاربردی داده تا به احداث مسکن برای پروژه های بازآفرینی در سایر نقاط شهر اختصاص پیدا کند.

کریم حسن پور      |  هم اکنون ۱۰۸ طرح پتروشیمی کشور در مرحله دریافت مجوز، مطالعه و اجرا بوده و برای امسال هم ۱۲ طرح 
نیمه کاره در برنامه افتتاح قرار گرفت .

  استاندار همدان:
۱۴ هزار ۳۳ پروژه عمرانی و طرح اقتصادی در دهه 

فجر افتتاح و کلنگ زنی می شود

استاندار همدان به مناســبت ایام الله دهه فجر گفت:۱۴ 
هزار ۳۳ پروژه عمرانی و طرح اقتصادی در دهه فجر افتتاح 
و کلنگ زنی می شــود.به گزارش جمهور آنلاین، دکتر 
علیرضا قاسمی فرزاد  در نشست خبری با اصحاب رسانه به 
مناسبت دهه فجر اظهار کرد: ۱۴ هزار ۳۳ پروژه  عمرانی و 
طرح  اقتصادی با اعتبار ۱۳ هزار و ۴۲۰ میلیارد تومان در 
دهه مبارک فجر امسال در سطح استان افتتاح و کلنگ زنی 
می شوند.وی افزود: از این تعداد پروژه و طرح، هزار و ۳۵۰ 
پروژه عمرانی و طرح اقتصادی افتتاح و ۸۳ پروژه و طرح 
کلنگ زنی می شوند.قاســمی فرزاد ادامــه داد:در بخش 
عمرانی تعداد هزار  و ۳۷۲ پروژه با اعتباری بالغ بر ۱۱ هزار 
و ۲۸ میلیارد تومان افتتاح و کلنگ زنی می شوند که از این 
تعدادهزار  و۲۹۰ پروژه افتتاح و عملیات اجرایی ۸۲ پروژه 
آغاز خواهد شد.استاندار همدان گفت :همچنین در بخش 
اقتصادی تعداد ۶۱ طرح با اعتبــار ۲ هزار و ۳۹۲ میلیارد 
تومان افتتاح و کلنگ زنی می شوند که از این تعداد ۶۰ طرح 
با اشتغال زایی برای هزارو۷۸۴ نفر افتتاح و عملیات اجرایی 
)کلنگ زنی( یک پروژه آغاز خواهد شد.وی گفت: این در 
حالی اســت که در ایام الله دهه مبارک فجر سال ۱۴۰۱ 
جمعاً هزارو ۱۰۶ پروژه عمرانی و طرح اقتصادی با اعتبار 
۴ هزار و ۳۵۲ میلیارد تومان افتتاح و کلنگ زنی شده که از 
این تعداد ۹۵۶ پروژه با اعتبار ۳ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
افتتاح و عملیات اجرایی ۱۵۰ پروژه با اعتبار ۸۵۲ میلیارد 

تومان انجام شده بود.
*تأمین مســکن خبرنگاران با جدیت پیگیری 

می شود
استاندار همدان گفت: در راستای حمایت و پشتیبانی از 
اصحاب رسانه، خبرنگارانی که دارای شرایط طرح نهضت 
ملی مسکن و یا طرح حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
هستند، در نوبت دریافت مســکن و زمین قرار گرفته و 
خانه دار می شوند.وی افزود: مقایسه ی شاخص های زندگی 
در زمان کنونی و دوران پیش از انقلاب اســلامی باید در 
راستای تبیین دستاوردهای نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران در دستور کار باشد.قاسمی فرزاد ادامه داد: فیلم ها، 
مستندات و کتاب خاطرات وابســتگان و نزدیکان رژیم 
پهلوی در دوران طاغوت در راستای آشکارسازی چهره ی 
واقعی و منحوس آنها به نمایش گذاشته شود و اطلاع رسانی 
گردد.استاندار همدان با اشاره به اینکه ذخایر آب کاهش 
یافته و اقلیم دچار خشکسالی شده و باید منابع و ذخایر 
موجود انرژی مدیریت شــود اظهار کرد:کشاورزان باید 
مصرف بهینه ی آب را در نظر داشته و محصولات کم آب بر 
کشت کنند.فرهنگ سازی در جهت رعایت الگوی مصرف 

آب شرب و آب های زیر زمینی حیاتی است.
* کمبودی در اقلام وکالا های اساســی شب عید 

نداریم
استاندار همدان در ادامه نشســت خبری گفت:خرید و 
ذخیره سازی میوه ی شب عید با همراهی بخش خصوصی 
انجام شــده و برای تأمین برنج، خرما، روغن و دیگر اقلام 

اساسی اقدامات بسیارخوبی صورت گرفته است.
قاسمی فرزاد گفت اصحاب رســانه در تبیین اقدامات و 
دستاوردهای نظام مقدس جمهوری اسلامی و دولتمردان 

را یاری دهند تا امیدآفرینی در عموم جامعه ایجاد شود.

افزایش 8 میلیون تنی ظرفیت تولید پتروشیمی

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/11/17
شماره : 1583

۲۰ طرح مهم پتروشیمی 
همسو با مسیر توسعه 
زنجیره ارزش افزوده 

پتروشیمی برای 
سرمایه گذاری به 

هلدینگ های بزرگ کشور 
معرفی و پیشنهاد شد.

افزایش  نزدیک به ۸ میلیون تنی ظرفیت تولید صنعت پتروشیمی در دو سال فعالیت دولت سیزدهم؛ گامی  بلند با هدف توسعه 
صنعت پتروشیمی و جلوگیری از خام فروشی درکشور.ظرفیت تولید صنعت پتروشیمی در آغاز به کار دولت سیزدهم سالانه ۸۴.۵ 
میلیون تن بودکه اکنون به مرز ۹۲ میلیون تن در ســال رســیده است.طبق لایحه برنامه هفتم توسعه، ظرفیت تولید محصولات 
پتروشیمی تا پایان برنامه به میزان ۱۳۱.۵ میلیون تن هدفگذاری شده که تاپایان برنامه هشتم توسعه هم ظرفیت این صنعت از 
مرز ظرفیت تولید سالانه ۱۸۰ میلیون تن عبور خواهد کرد.در حال حاضر ۷۰ مجتمع تولیدی پتروشیمی وظیفه تولید ۵۵۰ انواع 
محصولات پلیمری و شیمیایی را برعهده دارند.برنامه تولید محصولات پتروشیمی برای سال جاری حدود ۷۷ میلیون تن  بوده است.

 در دو سال گذشته نیز مقدار تولید صنعت پتروشیمی از ۶۱.۲ میلیون تن به ۶۹.۷ میلیون تن و مقدار فروش از ۱۴ میلیارد دلار 
در سال ۹۹ به ۲۷ میلیارد دلار رسیده که بخش مهمی از تأمین ارزی کشور نیز از همین مسیر انجام شده است.

مرتضی شاهمیرزایی، مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی اعلام کرده است که  هم اکنون ۱۰۸ طرح پتروشیمی کشور در 
مرحله دریافت مجوز، مطالعه و اجرا بوده و برای امسال هم  ۱۲ طرح نیمه کاره در برنامه افتتاح قرار گرفت و افزوده که  برای نمونه 

پتروشیمی همدان را پس از حدود ۲۰ سال بلاتکلیفی  به مرحله اجرا رساندیم.

وی اظهار کرد: پارســال مجوز فعالیت ۱۹ طرح بلاتکلیف که سرمایه گذاران آن هیچ گونه اقدامی 
نداشــتند، لغو شد و سهمیه خوراک آنها به دیگر طرح های تازه تخصیص یافت.به عنوان نمونه طرح 
پتروشیمی ابن سینای همدان سال ۸۳ و در جریان سفر رهبر معظم انقلاب اسلامی به این استان مصوب 
شد، اما بلاتکلیف مانده بود تا اینکه در این دولت با ارزش یک میلیارد دلار فعال شد.افزون بر پتروشیمی 

همدان، اجرای پنج طرح بزرگ دیگر پتروشیمی توسط وزارت نفت دنبال شد.
طرح پتروشــیمی زنجان نیز با وجود ۹۸ هزار ســرمایه گذار مردمی در اســتان از دیگر طرح های 
معطل مانده از سال ۸۵ بود که از ابتدای دولت مردمی فعال شده و پیشرفت اجرای آن از ۱۸ درصد 
به ۵۳ درصد رســید.در یک تصویر کلی، راهبردهای دولت در حوزه پتروشیمی در چند محور دنبال 
می شود که مهم ترین بخش های آن، تکمیل و توسعه زنجیره ارزش، حمایت از دانش بنیان ها، ساخت 
داخل و بومی سازی کاتالیست هاست.افزون  بر آن، در حوزه تولید، حداکثر استفاده از ظرفیت نصب شده 
با استفاده از دانش و ساخت داخل است.فعال سازی طرح های متوقف از دیگر راهبردهای مهم صنعت 
پتروشیمی بوده دست کم در دولت قبل بلاتکلیف رها شده بودند.به صورت مشخص، طرح هایی که به 
نوعی در شهرهای مختلف ایجاد شده و سال ها معطل بوده اند در دولت سیزدهم تعیین تکلیف شدند.

فراموش نکنیم که در دولت گذشته  به جای توسعه و تکمیل زنجیره ارزش صنعت پتروشیمی، اقدام 
به خام فروشی کردند.با این حال، ازافزایش ظرفیت و تولید مححصولات پتروشیمی به عنوان یکی از 
اهداف مهم وزارت نفت در دولت سیزدهم یاد می شود.از همین رو ۲۰ طرح مهم پتروشیمی همسو با 
مسیر توسعه زنجیره ارزش افزوده پتروشیمی برای سرمایه گذاری به هلدینگ های بزرگ کشور معرفی 
و پیشنهاد شد.ناگفته نماند که درحال حاضر ۲۰ طرح با سرمایه مورد نیاز ۷ میلیارد دلار با مجموع 
ظرفیت سالانه ۹ میلیون تن در منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی، ۲۲ طرح با سرمایه مورد نیاز ۲۲ 
میلیارد دلار با مجموع ظرفیت سالانه ۲۸ میلیون تن در منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس، ۱۴ طرح 
با سرمایه مورد نیاز ۱۱.۵ میلیارد دلار با مجموع ظرفیت سالانه بیش از ۱۳ میلیون تن در منطقه پارس 
۲، ۱۱ طرح با سرمایه مورد نیاز بیش از ۱۱ میلیارد دلار با مجموع ظرفیت سالانه ۱۴ میلیون تن در 
منطقه پارسیان، سه طرح با سرمایه مورد نیاز ۴ میلیارد دلار با مجموع ظرفیت سالانه ۹ میلیون تن در 
منطقه چابهار و چهار طرح با سرمایه مورد نیاز ۵ میلیارد دلار با مجموع ظرفیت سالانه ۱۰ میلیون تن 
در منطقه قشم در حال اجراست.مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره به دیپلماسی موفق 
صنعت پتروشیمی در دولت سیزدهم، گفته است که فرصت بسیار مطلوبی برای گسترش همکاری ها با 
کشورهای همسایه و همسو به وجود آمده و روابط با این کشورها در ابعاد مختلف در حال گسترش است 
و در عین حال با تأکید بر استقبال صنعت پتروشیمی از سرمایه گذاری خارجی تصریح کرده که منتظر 
شرکت های خارجی برای توسعه این صنعت نمی مانیم و این صنعت را با توان داخلی توسعه می دهیم.

صنعت پتروشــیمی در مدت زمان حضور دولت  ســیزدهم رشــدی قابل توجه داشته که یکی از 
مهم ترین دلایل آن اقدامات مهم و اجرای برنامه های بلند پروازانه برای صنعت پتروشیمی بوده که به 
واسطه برنامه  ریزی های صورت گرفته برای افتتاح طرح ها در این صنعت، بناست به طور میانگین هر ماه 
یک طرح به بهره برداری برسد.شــکی نیست که با این حساب این صنعت در سال ۱۴۰۲ رکوردهای 
جدیدی را به ثبت خواهد رساند.بررسی ها نیز نشان می دهند که صنعت پتروشیمی در دوسال گذشته 
در بسیاری از شاخص ها رشد قابل توجهی داشته است.معاون وزیر نفت در امور پتروشیمی، سیاست 
شرکت ملی صنایع پتروشیمی در دولت سیزدهم را حرکت سریع به سمت تکمیل زنجیره ارزش صنعت 
پتروشــیمی دانست و بیان کرد: در گذشته بیشتر تولید محصولات پایه صنعت پتروشیمی در داخل 
کشور برنامه ریزی می شد، اما خوشبختانه با رویکرد جدیدی که اتخاذ شده، بیشتر حرکت به سمت 
تکمیل زنجیره ارزش صنعت با استفاده از ظرفیت دانشگاه ها و شرکت های دانش بنیان داخلی با هدف 

جلوگیری از خام فروشی، ایجاد ارزش افزوده و اشتغالزایی بالاتر است.

در استان یزد ۳۵ ناحیه و شهرک صنعتی یزد وجود دارد 
سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ مدیرعامل شرکت شهرک صنعتی استان یزد گفت: 
در اســتان یزد ۳۵ ناحیه و شــهرک صنعتی یزد وجود دارد که از این تعداد ۲۹ ناحیه 

صنعتی در حال بهره برداری است.
» مســلم فلاح زاده « در در اولین نشســت خبری خود به عنوان مدیرعامل شرک 
شهرک های صنعتی استان، جمع اصحاب رسانه استان با بیان اینکه مهم ترین مأموریت 
این شرکت نیز حمایت از صنایع کوچک، تأمین زیرساخت های نواحی شهرک ها، مکان یابی، 
تملک و توسعه شهرک ها و نواحی صنعتی، توسعه بازار و همکاری های بین المللی، ایجاد 
مراکز خدمات کسب وکار و مشاوره رایگان، توسعه خوشه های صنعتی و ایجاد پیوند بین 
صنایع کوچک و متوسط با صنایع بزرگ، برگزاری تورهای صنعتی و... است.مدیرعامل 
شرکت شهرک های صنعتی استان با بیان اینکه اشتغال ایجاد شده در شهرک های صنعتی 
اســتان بیش از ۳۳ هزار نفر اســت.  افزود : یکی از بزرگ ترین اهداف تشکیل شرکت 
شــهرک های صنعتی ایجاد زیرساخت در شهرک ها و نواحی صنعتی در جهت استقرار 
صنایع کوچک و بزرگ است.فلاح زاده با بیان اینکه مساحت اراضی تحت اختیار شرکت 
شهرک های صنعتی استان حدود ۱۰ هزار هکتار است افزود : از این میزان حدود ۵ هزار 

هکتار وارد فاز عملیاتی شده و حدود ۳ هزار هکتار صنعتی شده است.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی یزد با اشاره به مزیت های اقتصادی استان یزد 
به فعالیت یک هزار و ۶۵۸ واحد صنعتی و تولیدی در شهرک و نواحی صنعتی استان 
پرداخت و تصریح داشت : از اشتغال  ۳۳ هزار و ۱۷۲ نفر در شهرک ها و نواحی صنعتی 

استان یزد خبر داد .
وی اظهار داشت : از ابتدای راه اندازی شرکت شهرکهای صنعتی استان یزد تاکنون 
بالغ بر ۱۶ هزار میلیارد تومان برای تقویت و توسعه زیرساختی آن هزینه شده است و 

برای تأمین مابقی زیرساختی مورد نیاز ۱۸ همت نیاز است.
فلاح زاده گفت : از ابتدای دولت ســیزدهم ۲۶۳ هکتار زمین به بهره برداری رسیده 
که سه هزار و ۴۲۷ نفر اشتغال پایدار ایجاد شده است و تاکنون ۹۹۵ قرارداد واگذاری 

داشتیم که ۵۵۶ هکتار زمین تحویل واحدهای صنعتی شده است.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی یزد بابیان اینکه از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون 
۹۰۰ میلیارد تومان هزینه شهرک سازی در شرکت شهرک های صنعتی استان یزد شده 
اســت ؛ از خلع ید ۱۶۲ فقره زمین راکد را از جمله اقدامات انجام شــده در شهرک ها و 

نواحی صنعتی استان یزدخبر داد .
وی با بیان اینکه برای تکمیل زیرســاخت های شهرک و نواحی صنعتی استان  ۱۸ 
همت منابع اعتباری باید تأمین شود سرمایه گذاری انجام شده در شهرک های صنعتی 
استان را بیش از ۱۶ همت عنوان کرد .مدیرعامل شرکت شهرک صنعتی استان یزد در 

بخش دیگری از ســخنان خود به پیگیری انجام شده در خصوص خوشه های صنعتی 
پرداخت و گفت : در این زمینه ۶ خوشه تشکیل و ۲ خوشه نایلون و گردشگری نیز در 
دستور کار قرار دارند که در حال پیگیری های لازم برای تشکیل این دو خوشه هستیم و 
همچنین در زمینه نوآوری و فناوری نیز ورود پیدا کرده این و در حال ایجاد یک شهرک 

نوآوری و فناوری در استان یزد هستیم.
به گفته وی ایجاد شش خوشه صنعتی کاشی و سرامیک، محصولات کنجدی، زیلو، 
سنگ، طلا و نساجی را از جلمه اقدامات توسعه ای شهرک های صنعتی استان یزد دانست 
و بیان کرد: تاکنون ۲۳۳ تور صنعتی و بالغ بر ۱۴۰۹ دوره آموزشی مهارتی، کارشناسی، 
کارآفرینی و مدیریتی برگزار شده است.فلاح زاده  یکی از مهم ترین مشکلات موجود در 
شهرک های صنعتی استان دسترسی به آب دانست و گفت : بر اساس بودجه ۱۴۰۳ باید 
به سمت استفاده از آب های نامتعارف حرکت کنیم که در این زمینه اقداماتی در دست 
اجرا اســت.مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان یزد راه اندازی پردیس فناوری 
نوآوری برای استقرار صنایع فناور و نوآور را از دیگر اقدامات در دستور کار  این شرکت 
عنوان کرد و از برگزاری تورهای صنعتی و ارتقاء سطح توانمندی واحدهای صنعتی از 

جمله مأموریت های شرکت شهرکهای صنعتی استان یزد خبر داد .
این مقام مسئول خاطرنشان کرد :حرکت به سمت ایجاد واحدهای قطعه سازی، ایجاد 
۳ شــهرک خورشیدی جزو محورهای سند یزد نوین است که در این زمینه زمین های 

مناسب انتخاب شده  و در حال پیگیری مراحل تشکیل آن هستیم.
فلاح زاده از بهره برداری ۴۱۳ مگاوات برق،۳۷۴ هزار مترمکعب گاز، زیرساخت های 
تلفن ثابت ایجاد شده  برای ۲۳ شهرک و واحدهای صنعتی مستقر در شهرک های صنعتی 
۴۵۷ لیتر بر ثانیه استفاده از منابع زیر زمینی در شهرک ها و نواحی صنعتی استان خبر داد .

مدیرعامل شرکت شهرک صنعتی استان یزد مطرح کرد :
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 فرماندار گرگان گفت: دستاورد های امروز انقلاب شکوهمند اسلامی، حاصل تلاش و ولایت محوری مردم و مسئولین در طی این ۴۵ سال، در سایه رهنمود های بنیانگدار انقلاب اسلامی و مقام معظم 
رهبری)مدظله العالی( می باشد.

 مومنی : گلستان /  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی فرمانداری شهرستان گرگان شنبه ۱۴ بهمن، جشن انقلاب با حضور اسماعیل نادری فرماندار شهرستان گرگان، سرهنگ علیخانی فرمانده سپاه گرگان، 
مهدی جرجانی معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی فرماندار، حسین غریب معاون اداره کل امور روستایی و شوراهای استانداری، حسن شعبانی بخشدار بهاران، دهیاران و شوراهای اسلامی روستاهای بخش 

بهاران و مردم روستا به مناسبت گرامیداشت ایام الله دهه فجر در روستای تقرتپه برگزار شد.
  نادری با بیان اینکه دولت سیزدهم نگاه ویژه ای به روستائیان به عنوان بزرگترین تولید کنندگان دارد اظهار کرد: این دولت مردمی، اقدامات ارزشمند بسیاری برای آبادانی روستاهای مختلف در حوزه 

مسکن سازی، نهضت ملی مسکن،بازنگری طرح هادی و بهسازی روستاها  انجام داده و به ضرباهنگ توسعه روستاها سرعت بخشیده است.

دستاورد های انقلاب 
حاصل ولایت محوری 

مردم و مسئولین می باشد

بخشی از مشکلات در 
نظام بودجه ای از گذشته 

تا به امروز عدم توجه 
جدی و واقع بینانه به 

حوزه میراث فرهنگی 
است؛ بودجه ۲ هزار 

میلیارد تومانی وزارت 
میراث برای یک میلیون 

آثار ثبتی و شناخته شده 
در کشور کافی نیست.

ســارا  ابراهیم نژاد     |     بدون شک زاگرس با پهنه هزار و ۲۰۰ کیلومتری از همه نظر قوی و غنی است؛ یکی از استان هایی که از آداب و رسوم، دانش، 
مناسک و ابنیه تاریخی برخوردار است و می تواند به جامعه بشری در حیطه میراث فرهنگی و تاریخی کمک کند، کرمانشاه است.

کرمانشاه؛ پهنه غنی میراث فرهنگی در جهان

 در کرمانشاه مجموعه ای از آنچه که بشر تجربه کرده مانند غارهایی که انسان های اولیه در آن زندگی کرده اند تا آثاری که با دست کنده 
شده و اکنون به میراث تاریخی تبدیل شده و یا آداب و رسوم، پوشاک و آئین ها و مراسمات مختلف در این استان رنگارنگ را می توان دید.

خوراک های متنوع و رنگارنگ را می توان یکی از نمونه های بارز و برجســته تاریخ و تمدن کرمانشــاه دانست؛ غذاهایی که از دل طبیعت 
و از گیاهان خودرو کوه های این اســتان برداشــت می شود و از عطر و طعم بی نظیری برخوردار است. این تنوع های غذایی باعث شده که 
اسم کرمانشاه در میان شهرهای خلاق غذای دنیا به ثبت برسد.در راستای قرار گرفتن نام کرمانشاه در لیست شهرهای خلاق غذای دنیا روز 
یکشــنبه )۱۵ بهمن ماه( نشســت شورای ثبت میراث فرهنگی ناملموس کشور در هتل لاله بیستون در دامنه کوه پرآو کرمانشاه برای ثبت 
تعدادی از پرونده های غذا برگزار شد.در این نشست ۳۷ غذای استان کرمانشاه در فهرست میراث فرهنگی ناملموس کشور ثبت شد؛ اتفاقی 
که به نوبه خود بی نظیر بود زیرا هرســاله ســهمیه هر استان برای ثبت غذا ۲ الی سه مورد است. اما امروز در کرمانشاه تنها در یک روز ۳۷ 

غذا به ثبت ملی رسید و این کار نشان از ظرفیت زیاد این استان ارزشمند غرب کشور دارد.
علیرضا ایزدی در حاشیه نشست شورای ثبت میراث فرهنگی ناملموس گفت: در زمان جنگ بسیاری از آثار و ابنیه های تاریخی در کرمانشاه 
آسیب شدید دیدند؛ اگر مشکلی مانند جنگ هم برای این آثار اتفاق نمی افتاد به دلیل اینکه هیچ موقع در اولویت برنامه های توسعه ای استان 
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ایران زمین  

   سرپرست اداره کل راهداری کرمانشاه خبر 
داد؛برف روبی بیــش از ۲۳۰کیلومتر باند راه 

روستایی در کرمانشاه
 کرمانشاه- سرپرست اداره کل راهداری استان کرمانشاه 
از برف روبی بیش از ۲۳۰کیلومتر باند راه روستایی در 
کرمانشاه این اســتان خبر داد.سید شهرام کهریزی 
اظهار کرد: با توجه به بارش برف روز پنجشنبه و جمعه 
در استان کرمانشاه، عملیات برف روبی از محورهای 
روستایی همچنان ادامه دارد. وی افزود: بر همین اساس 
در ۲۴ ساعت گذشته ۲۳۱ کیلومتر باند راه روستایی 
در استان کرمانشاه برف روبی شد.سرپرست اداره کل 
راهداری استان کرمانشاه تصریح کرد: با برف روبی انجام 
گرفته و امداد رسانی که نیروهای راهداری داشتند، ۸ 
دستگاه خودرو در برف گیر کرده در این محورها رها 
سازی شد. وی ادامه داد :۱۴ دستگاه خودروی سنگین 
برف روبی و ۲۶ نیروی راهداری عملیات بازگشــایی 
محورهای مسدود شده روستایی را بر عهده داشتند.

به گفته کهریزی با بازگشــایی ۱۷ مسیر روستایی 
مسدود، تمام راه های روســتایی در استان کرمانشاه 
که در پی بارش برف مسدود بودند بازگشایی شد. وی 
همچنین به ۶۳۰ کیلومتر باند برف روبی در محورهای 
اصلی استان کرمانشاه هم اشاره کرد و گفت: ۹۶ نیروی 
راهداری با اســتفاده از ۶۶ خودرو سنگین برف روبی 
عملیات برف روبی در محورهای اصلی را در ۲۴ ساعت 

گذشته انجام دادند.

نبوده اند به آنها توجه نمی شد.مدیرکل ثبت آثار و حفظ و احیای میراث معنوی 
و طبیعی وزارت میراث افزود: در استان کرمانشاه با وجود اینکه بیش از چهار 
هزار اثر شناســایی شده و ۲ هزار اثر ثبتی دارد اما همواره با چالش اعتبارات 
کم و ناکافی روبروست.وی با بیان اینکه متاسفانه اعتباری که برای حوزه های 
ثبت، احیا، حفظ و مرمت اختصاص داده می شود بسیار اندک است و به هیچ 
عنوان جوابگوی این آثار نیست، ادامه داد: بخشی از مشکلات در نظام بودجه ای 
از گذشــته تا به امروز عدم توجه جدی و واقع بینانه به حوزه میراث فرهنگی 
است؛ بودجه ۲ هزار میلیارد تومانی وزارت میراث برای یک میلیون آثار ثبتی 

و شناخته شده در کشور کافی نیست.
ایزدی افزود: با این رقم برای هر اثر ۶ الی هفت میلیون تومان اعتبار تخصیص 
داده می شود که عملا نه تنها با این مبالغ بلکه با ۱۰۰ میلیون تومان هم برای 
آثاری مانند طاق بســتان یا معبد آناهیتا یا آثار فاخر دیگر در استان کرمانشاه 

هیچ کاری نمی توان انجام داد.
مدیــرکل ثبت آثار و حفظ و احیای میراث معنوی و طبیعی وزارت میراث 
گفت: تخصیص اعتبار و بودجه نسبت به گذشته رشد داشته اما به هیچ عنوان 
کافی نیســت و وزارت خانه و مدیران استانی باید نگاهی جدی تری برای رفع 

این مساله داشته باشند.
ایزدی با بیان اینکه فقط به شعار نباید بسنده شود و استانداران و فرمانداران 
باید در نظام بودجه ریزی یعنی سازمان مدیریت برنامه ریزی برای تخصیص 
اعتبار نگاه جدی تری به این مساله داشته باشند، بیان کرد: سیاست های دیگری 
برای تامین بودجــه مانند واگذاری بعضی از ابنیه های تاریخی به بخش های 
خصوصی و دولتی برای مرمت و بازسازی در دستور کار وزارت خانه قرار دارد.

وی گفت: در بودجه سال آینده و برنامه هفتم اتفاقات خوبی در حال رقم 
خوردن اســت و بسیاری از استانداران، فرمانداران و نمایندگان مجلس که در 
گذشــته با حوزه میراث و گردشــگری مانوس نبوده اند امروز متوجه اهمیت 

این حوزه شده اند.
مدیــرکل ثبت آثار و حفظ و احیای میراث معنوی و طبیعی وزارت میراث 
افزود: عربستان در افقی که برای سال ۲۰۳۰ ترسیم کرده است به دنبال جذب 
۷۰ میلیون گردشگر است؛ این کار یک تهدید جدی برای اقتصاد گردشگری 

ایران به حساب می آید.
شهرام گیل آبادی نویسنده، کارگردان، تهیه کننده، نقاش، برنامه ساز رادیو 
و تلویزیون و استاد دانشگاه تهران نیز در حاشیه همین نشست گفت: بیستون 
عاشــقانه ترین روایت تاریخی دنیا را دارد، این روایت می تواند در رســانه های 
مختلف و کشــورهای مختلف دنیا بیان شود و بازتاب این خبر می تواند برای 

مردم کرمانشاه تبدیل به اقتصاد شود.
وی با بیان اینکه متاســفانه ما در شــناخت اســتان های خود کم کاری 
کرده ایم، ادامه داد: بدون شــک این فضا، موقعیت و داشته ها می تواند به دنیا 
برای بازشناســی بعضی از تعاریف خود کمــک کند؛ حتی در حوزه اقتصاد و 

اقتصاد خانوار.
گیل آبادی گفت: متاسفانه غرب کشور و به خصوص کرمانشاه از داشته های 
خدادادی خود حداقل استفاده را نکرده و این موضوع باعث سرشکستگی است.

این اســتاد دانشــگاه افزود: وقتی جوانان کرمانشاه با وجود اینهمه نعمت 
بیکارنــد پس قطعا نقصی در حمکرانی دولت ها از گذشــته تا به امروز وجود 
دارد زیرا نتوانســته اند به گونه ای از این داشــته ها استفاده کنند که مردم به 

بهره مندی برسند.

برترین اخبار ایران و جهان
www.ofoghemroz.ir
٤٩١٠٥٠١٠    -    ٠٢١
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سرمربی تیم ملی فوتبال کره جنوبی در نشست خبری قبل از بازی با اردن گفت: خوشحالیم که در نیمه نهایی حضور داریم. مثبت اندیش هستیم ولی می دانیم که مربی حریف چه 
کار بزرگی کرده و بازی آسانی نداریم.

 در نخستین بازی نیمه نهایی جام ملت های آسیا ۲۰۲۳، فردا )سه شنبه( از ساعت ۱۸:۳۰ تیم های ملی فوتبال اردن و کره جنوبی به مصاف هم  می روند. یورگن کلینزمن، سرمربی تیم 
ملی فوتبال کره جنوبی در نشســت خبری قبل از این بازی گفت: ما خوشــحالیم که در نیمه نهایی حضور داریم. با اردن که هم گروهمان بود بازی داریم که نشــان دهنده گروه سختمان 

است. ما تشنه رسیدن به فینال هستیم. ما مثبت اندیش هستیم ولی می دانیم که مربی حریف چه کار بزرگی کرده و بازی آسانی نداریم.
او درباره اینکه »در حال حاضر چه شخصا انگیزه ای دارد؟« گفت: من اعتقاد دارم که باید ببینی زندگی چه چیزی در مرحله بعدی برای تو می خواهد. این اولین جام ملت های آسیای 

من است که بسیار جذاب بوده است. ما می خواهیم بازی به بازی پیروز شویم و می دانیم که می توانیم به هدفمان برسیم . من از هر ثانیه بودن در این تورنمنت لذت می برم.

کلینزمن: تشنه رسیدن 
به فینال هستیم

   استقلالی ها بر بالین مهدی حاج محمد
مهدی حاج محمد بــرای اهالی فوتبال نامی 
شناخته شده است؛ مردی که در قهرمانی استقلال 
در ســال ۱۳49 در جام باشگاه های آسیا نقشی 
انکارناپذیر ایفا کرد و توانست با نمایش خیره کننده 
خود در بازی پایانی زمینه ســاز قهرمانی آبی های 
پایتخت در جام باشگاه های آسیا شود. مهدی حاج 
محمد این روزها به دلیل عارضه ای که در ناحیه 
گوارش با آن مواجه شــده، در بیمارستان مراحل 
درمان را سپری می کند. به همین دلیل استقلالی ها 
بر بالین او حاضر شدند و از این پیشکسوت با اخلاق 
عیادت کردند. جواد زرینچه به تازگی بر بالین حاج 
محمد حاضر شد و روز گذشته نیز میرشاد ماجدی 
نیز به عیادت حاج محمد رفت. پیش از سفر تیم 
ملی به جام ملت های آســیا نیــز امیر قلعه نویی 
دیــداری با حاج محمد داشــت و برای او آرزوی 
سلامتی و طول عمر کرد.  حاج محمد در برگزاری 
مسابقات پیشکسوتان تهران زحمات زیادی متقبل 
شده و از جمله افرادی محسوب می شود که نامی 

ماندگار در فوتبال ایران دارد.

 
  محرومیت حاجیلو و بازیکن استقلال 
اتفاقاتی که در جریان دربی نوجوانان اســتقلال 
و پرســپولیس رخ داد منجر به اتخاذ محرومیت 
موقت برای خاطیان این بازی شد. بعد از پایان این 
بازی نیمکت دو تیم به سمت هم یورش بردند که 
هیأت فوتبال استان تهران در اقدامی فوری دستور 
موقت منع ورود افرادی را که موجب برهم خوردن 
نظم بازی شــدند، صادر کرد. در میان اسامی نام 
اصغر حاجیلو، مدیرآکادمی باشگاه استقلال نیز به 
چشم می خورد.حاجیلو مدیریت آکادمی استقلال 
را به عهده دارد و به دلیل نبود ســرمربی در تیم 
نوجوانان استقلال بعد از بازی با پرسپولیس در متن 
درگیری ها قرار گرفت که در نهایت کمیته انضباطی 
هیأت فوتبال استان تهران تصمیم گرفت، مدیر 
آکادمی استقلال را تا رسیدگی قطعی به اتهامات از 
حضور در ورزشگاه ها محروم کند. علاوه بر حاجیلو 
سرپرست تیم نوجوانان پرسپولیس، کاظم کریمی 
و صدراطا ها اســمعیلی نیز با همین حکم مشابه 
مواجه شده اند. قرار است کمیته انضباطی هیأت 
فوتبال اســتان تهران تصمیمات نهایی را در این 

راستا اتخاذ و ابلاغ کنند.  

 
 تعطیلی تمرین استقلال

بعد از برگزاری بازی تدارکاتی استقلال مقابل 
تیم نساجی که با تساوی یک-یک خاتمه یافت، 
جواد نکونام تصمیم گرفت تمرین تیمش را تعطیل 
کند. این ایده همیشه از سوی سرمربی استقلال به 
انجام رسیده و او بعد از بازی های تدارکاتی تمرین 
تیمش را به جهت اســتراحت بازیکنان تعطیل 
کرده است. از امروز دوباره تمرینات استقلال آغاز 
خواهد شد. استقلال جمعه مقابل مس رفسنجان 
قرار خواهد گرفت و اولین بازی جام حذفی خود 

را برگزار خواهد کرد. 

 کامنت های پست اوسمار را بستند
در شــرایطی که هواداران پرســپولیس پس 
از اســتعفای یحیی گل محمدی رویای بازگشت 
برانکو یا به خدمت گرفتن یک مربی سرشــناس 
خارجی را در ســر داشتند اما سرانجام با انتخاب 
اوسمار ویرا بســیار جا خوردند. زیر پست اعلام 
سرمربی شدن اوسمار در پیج پرسپولیس بیش از 
۱۳۲هزار کامنت گذاشته شد که اغلب آنها اعتراض 
به انتخاب اوسمار بود. جالب اینکه با وجود سکوت 
اوسمار در این مدت، در پیج او نیز هزاران کامنت 
گذاشته شــده بود. اوسمار ویرا در شرایطی پس 
از یک هفته به پذیرش جانشینی یحیی واکنش 
نشــان داد که کامنت های پیج او محدود شده و 
هواداران پرســپولیس نمی توانند برای سرمربی 

برزیلی تیم شان کامنتی بگذارند .

خدا درویش و اوسمار را دوست داشت!

ورزش 

سعید جمشیدیان    |    از آخرین بازی رسمی پرسپولیس 34 روز گذشته اما در تمام این حدوداً 5 هفته در شرایطی که به نظر می رسید تیم در کمال 
آرامش تمرین می کند و همه چیز به صورت روتین پیش می رود کمتر روزی بوده که اوضاع واقعاً آرام باشد.
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انتخاب اوسمار به عنوان سرمربی فشار را روی باشگاه پرسپولیس و رضا درویش بسیار زیاد 
کرد و اگر تیم ملی به حساس ترین دیدارهای جام ملت ها نمی رسید حواس هواداران پرسپولیس 
از تیم محبوب شان اینقدر پرت نمی شد. انتخاب اوسمار به عنوان نفر اول با موج گسترده ای از 
واکنش های منفی مواجه شد که بخشی از آن در کامنت های پست اینستاگرامی باشگاه جلوه 

کرد اما دوری تیم از تهران و تمرین و مسابقه باعث شد کم کم اوضاع آرام شود.
هر چند فضای هواداری در شبکه های مجازی همچنان ملتهب است و کامنت های ناامیدکننده 
درباره اوســمار و شروع کار او در پرسپولیس دیده می شود اما بسیاری از هواداران پرسپولیس 
منتظر بازی جام حذفی بودند تا علیه درویش و تصمیمش شورش کنند و اقدام او برای تعیین 

جانشین یحیی را زیر سؤال ببرند.
از طرفی شرایط فنی تیم پرسپولیس هم اصلًا مساعد و مناسب نبود. تیم دو هفته در شرایطی 
تمرین کرد که مشخص نبود چه کسی سرمربی خواهد شد و بعد از انتخاب اوسمار نیز حواشی 
به شــکل دیگری ادامه پیدا کرد. باخت 5 بر ســفر مقابل شــباب الاهلی در امارات نیز حاصل 
شرایط نامساعد روانی و فنی پرسپولیس بود که بدون چند بازیکن مهم تیم رقم خورد اما نتیجه 

آنقدر دردناک بود که این مهم در حاشیه قرار گرفت و ناامیدی نسبت به اوسمار بیشتر شد.
قرار بود پرسپولیس جمعه همین هفته مقابل نفت و گاز گچساران، تیمی از لیگ یک که توسط 
پیروز قربانی هدایت می شود قرار بگیرد و غیر از حواشی روی سکوها از حیث فنی نگرانی هایی 
درباره این مسابقه وجود داشت که می توانست اوضاع را بحرانی کند. یادمان نرفته سال گذشته 
تیم پرســپولیس تحت هدایت یحیی گل محمدی حتی در روزهایی که چفت و بست درستی 
داشــت مقابل ون پارس اصفهان تیمی از لیگ یک با درخشــش بیرانوند ملی پوش در ضربات 
پنالتی برنده شد و احتمال هرگونه غافلگیری مقابل حریف لیگ یکی آن هم در شرایط فعلی 
وجود داشت که می توانست شرایط باشگاه و نفر اول آن را به خاطر انتخاب اوسمار بهم بریزد.

با صعود تیم ملی به نیمه نهایی جام ملت ها و حضور سه بازیکن از پرسپولیس در تیم ملی 
بازی پرســپولیس در جام حذفی لغو شــد. در واقع خدا اوسمار و درویش را دوست داشت که 
تیم ملی به نیمه نهایی صعود کرد و بیرانوند، ترابی و کنعانی زادگان در قطر ماندند چرا که بدون 
آنها در شرایطی که وضعیت فنی تیم بهم ریخته و نابسامان به نظر می رسد بازی کردن مقابل 
تیمی از لیگ یک در جام شــگفتی ها فوق العاده خطرناک به نظر می رســید و لغو این بازی به 

سود پرسپولیس تمام شد.
اگــر قــرار بود پرســپولیس بــدون ملی پوشــان خود و نفــرات جدیدیــش – به خاطر 
بســته بودن پنجره و ثبت نشــدن قراردادشــان – مقابــل نفت و گاز گچســاران بازی کند 
حتــی در ورزشــگاه آزادی امــکان هر اتفاقی وجود داشــت و در هر حال اوســمار و درویش 
 بایــد از ایــن تغییر برنامه خوشــحال باشــند و برد تیم ملــی احتمالاً بیشــتر از هر ایرانی

 دیگری آنها را خوشحال کرده است!

این فوتبال به لیگ برتر زنده است
تیم ملی فوتبال کشورمان در رقابت های حساسی به میدان می رود و با نمایشی که 
مقابل تیم ملی ژاپن داشت، یک بار دیگر توانست قدرت و توانایی فوتبال کشورمان را 
به رخ حریفان بکشد. هر چند در ورزش حرفه ای، همیشه برد و باخت با هم عجین 
بوده و در فوتبال این موضوع بیش از هر ورزش حرفه ای دیده می شود، اما تیم ملی 
کشورمان در رویارویی با ژاپن توانست اراده خود در فوتبال را تحمیل کند و حریف 

را از میدان بیرون نماید.
پیروزی تیم ملی کشــورمان مقابل ژاپن با ۱۱ بازیکن رقم خورد؛ بازیکنانی که با 
اصرار کادر فنی تا پایان بازی در این میدان جنگیدند و پا پس نکشــیدند و همین 
موضوع هم توانســت کمک بزرگی به موفقیت تیم ملی کند. علیرضا بیرانوند، رامین 
رضاییان، محمدحسین کنعانی، شــجاع خلیل زاده، میلاد محمدی، امید ابراهیمی، 
ســعید عزت اللهی، علیرضا جهانبخش، سامان قدوس، محمد محبی و سردار آزمون 
بازیکنانی بودند که با نظر قلعه نویی استارت بازی حساس و سخت را زدند و توانستند 

از این مصاف سربلند خارج شوند.
 به طور حتم قریب به اتفاق این بازیکنان به نوعی پرورش یافته فوتبال کشورمان 
هستند و در رده های مختلف بازی کرده اند در مصاف با ژاپن هم تمام تلاش خود را 
برای سربلندی فوتبال کشورمان در بین هواداران به کار گرفتند که به همین دلیل 

نتیجه مطلوب به دست آمد.
 امــا در این بین چهار بازیکن از یازده بازیکنی که به میدان رفتند، هم اکنون هم 

در لیگ برتر فوتبال کشورمان بازی می کنند و جزو بهترین های تیم شان هم به شمار 
می روند. این اتفاق در حالی رخ داد که شرایط دیگر تیم های حاضر در جام ملت های 

آسیا متفاوت بود.
مثــلًا از یــازده بازیکن حاضــر در میدان برای ژاپن، فقط یــک بازیکن در لیگ 
حرفه ای ژاپن بازی می کند و بقیه بازیکنان در تیم های مطرح دنیا به میدان می روند 
و یا برخی از کشــورهای حاضر در این رقابت ها، از بازیکنان خارجی که تابعیت آن 
کشــورها را پذیرفته اند، اســتفاده کردند که تعدادشان هم کم نبود. این اتفاق یعنی 
ســهم مســتقیم 4 بازیکن از یازده بازیکنی که برای تیم ملی کشــورمان به میدان 

رفتند، نکته مهمی است که باید به این موضوع توجه شود، این موضوع حائز اهمیت 
اســت از آن جهت که نشــان می دهد بالا بردن ســطح لیگ برتر کشورمان به طور 
طبیعی می تواند نه تنها در انتقال بازیکنان به تیم های مطرح تأثیر داشــته باشــد، 
 بلکه همیشــه می تواند کمک حال تیم ملی کشورمان بوده و بازیکنان مؤثری را در

 خدمت تیم ملی قرار دهد.
چیزی که متأســفانه شــاهد شــکل وارونه آن هستیم و طی ســال های اخیر، 
لیگ برتر فوتبال کشــورمان در اولویت مســئولان فوتبال کشــور نیســت و هر از 
گاهــی به هر بهانه ای، نه تنها شــاهد وقفه ها و تعطیلات مــداوم و طولانی در این 
رقابت هــا هســتیم، بلکه حتی قوانین ثابت و معینی هم بــرای این رقابت ها تعیین 
 نمی شــود و گاه گاهی با برخی از قوانین ایــن رقابت ها را به چالش و بحرانی بزرگ

 مبتلا می کنیم. 
حضور بازیکنان شــاغل در لیگ برتر فوتبال کشــورمان بخصوص در پست های 
حساس مثل دروازه بانی و دفاع، نشان می دهد که فدراسیون فوتبال بیش از گذشته 
باید در این رقابت  ها ســرمایه گذاری کند تا باعث رشد و توسعه این رقابت ها در بعد 
کیفی و کمی شــود. این موضوع آنقدر اهمیت دارد که فدراسیون فوتبال باید بخش 
زیادی از درآمدهای فوتبال را برای لیگ برتر فوتبال هزینه کرده و زیرســاخت های 
خوبی را برای این رقابت ها تدارک ببیند، هرچند در طول ســال های گذشته شاهد 

چنین چیزی نبودیم.

نیمه دوم با قلب مان بازی کردیم
 مرحله یک چهارم نهایی مسابقات جام ملت های آسیا به بهترین نحو ممکن برای 
تیم ملی فوتبال کشورمان به پایان رسید. یوزهای ایرانی در دیدار حساس مقابل ژاپن 
به برتری ۲-۱ دســت یافتند و سزاوارانه راهی مرحله نیمه نهایی جام ملت های آسیا 
شدند. این نتیجه در حالی رقم خورد که تیم ملی نیمه نخست را با شکست به رختکن 
رفت اما شاگردان قلعه نویی نیمه دوم را کاملًا متفاوت آغاز کردند و به پیروزی رسیدند.

مجید نامجومطلق، کارشــناس فوتبال کشــورمان در خصوص پیروزی مهم تیم 
ملی مقابل ژاپن به »ایران ورزشی« می گوید: »بازی مقابل ژاپن مهمترین بازی تیم 
ملی در جام ملت ها بود که خوشــبختانه این دیدار به بهترین نحو ممکن به سود ما 
به پایان رســید. پیش از برگزاری جام ملت ها همه اعتقاد داشتند که ژاپن یک پای 
فینال جام ملت ها خواهد بود اما تیم ملی ما توانســت ژاپن را به بهترین نحو ممکن 
حذف کند. ژاپن چندین سال بود که مقابل ما شکست نخورده بود و این برای تیم ما 
طلسم شده بود اما فوتبال ایران حالا به بهترین نحو ممکن این تیم را شکست داد.«

او صحبت هایش را این گونه ادامه می دهد: »بازیکنان ما مقابل این تیم فوق العاده 

ظاهر شدند و ما شاهد یک بازی بی نقص و بی نظیر از بازیکنان تیم ملی بودیم. ترکیب 
تیم ملی نســبت به بازی های گذشته تفاوت داشت و از نظر من قلعه نویی با بهترین 
ترکیب تیم ملی را آماده رویارویی با ژاپنی ها کرد. قلعه نویی می دانست که از بازی با 

ژاپن چه می خواهد و چگونه می تواند این تیم را شکست دهد.
این برد را به مردم کشــورمان تبریک می گویم و با این نتیجه، این امیدواری به 

وجود می آید که تیم ملی بتواند بر بام آسیا بایستد.«
هافبک اســبق تیم ملــی در دهه 6۰ می افزاید: »بازی با ژاپن روز بســیار خوب 
فوتبال مان بود. بازیکنان از تمام دل و جان شان در این بازی حاضر شدند و به خوبی 
توانســتند بــا ارائه یک بازی مالکانه، فوتبال خیلی خــوب و باطراوتی را ارائه کنند. 
ملی پوشــان کشورمان در نیمه نخست عملکرد خوبی نداشــتند اما در نیمه دوم با 
قلب شــان بازی کردند. بازیکنان نشــان دادند در صورتی که فوتبال خودشان را به 

نمایش بگذارند، می توانند کارهای بزرگی انجام دهند.«
نامجومطلق بیان می کند: »تحت تأثیر بازی خوب امید ابراهیمی و سامان قدوس 

قــرار گرفتم، البته تمام بازیکنان در این بازی فوق العاده بودند اما ابراهیمی و قدوس 
فراتر از انتظار بودند، بخصوص ابراهیمی که با وجود ســن و ســال بالا توانست بازی 
خوبــی از خود به نمایش بگذارد. یکی از ضعف های تیم ملی در بازی های گذشــته 
کمربند میانی تیم بود که البته خط میانی در بازی با ژاپن نقطه قوت تیم ملی شد. 
بازیکنان خط میانی به خوبی توانســتند به مدافعان و مهاجمان اضافه شوند و علاوه 

بر این توانستند به خوبی فضاها را پوشش دهند.«
این کارشــناس و بازیکن اســبق تیم ملی در خصوص تیــم ژاپن چنین نظری 
دارد: »ژاپــن تیم فوق العاده ای بود و در همین جام دیدیم که این تیم چه بازی های 
خوبی از خود به نمایش گذاشــت. ژاپنی ها تیم وحشــتناکی داشتند که نقطه قوت 
آنهــا حضــور بازیکنان لژیونر در ترکیب شــان بود که این موضوع باعث می شــد تا 
این تیم از تجربه بالایی برخوردار شــود اما خوشــبختانه نتوانستند از سد تیم ایران 
 عبــور کننــد. ژاپنی ها در این بازی حرفــی برای گفتن نداشــتند و در واقع کاملًا 

تحت تأثیر فوتبال ما قرار گرفتند.«
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پژوهشگران »دانشگاه ایالتی کارولینای شمالی« 
با طراحی یک برچسب الکترونیکی از جنس مواد 
پایدار و قابل بازیافت سعی دارند با مشکل روبه رشد 

زباله های الکترونیکی مقابله کنند.
 دانشمندان با طراحی دستگاه های پوشیدنی 
که کاملا از مواد پایدار ســاخته شده اند، با مشکل 

روبه رشد زباله های الکترونیکی مقابله می کنند.
به نقل از ادنوســد ســاینس نیــوز، زباله های 
الکترونیکــی یک تهدید دائمی برای ســلامتی و 
محیط زیست  هستند و نگرانی های عمومی پیرامون 
توده های پلاستیک  به وزن میلیاردها پوند است که 
سالانه به اقیانوس ها ریخته می شوند. فلزات سنگین 
و سایر مواد سمی ناشی از زباله های الکترونیکی نیز 
از محل های دفن زباله به محیط زیست می رسند و 

این مشکل را تشدید می کنند.
پژوهشــگران »دانشــگاه ایالتــی کارولینای 
شمالی«)NC State( می گویند، دستگاه هایی که به 
طور همزمان قابلیت بازیافت و تجزیه زیستی داشته 
باشند، نادر هستند. اگرچه تجهیزات الکترونیکی که 
برای متلاشــی و حل شدن در پایان عمر طراحی 
شده اند، تا حدودی این مشکل را حل می کنند اما 
اجزای عملکردی آنها مانند بردهای مدار معمولا نه 

زیست تخریب پذیر هستند و نه قابل بازیافت.
گروه پژوهشی دانشگاه ایالتی کارولینای شمالی 
با طراحی یک برچســب الکترونیکی پوشــیدنی 
که می تواند به طور هم زمان کمپوســت و بازیافت 
شــود، ســعی دارند با این مشــکل مقابله کنند. 
بخش نرم دستگاه که زیرلایه نام دارد، از یک ماده 
زیست تخریب پذیر ساخته شده؛ در حالی که مدار 
الکتریکی از نانوسیم های نقره قابل بازیافت تشکیل 
شده است. این راهبرد می تواند جلوی از دست دادن 
فلزات کمیاب و ارزشــمند را بگیرد که معمولا در 

دستگاه های الکترونیکی یافت می شوند.
»یونگ ژو«استاد دانشــگاه ایالتی کارولینای 
شــمالی و یکی از ســازندگان این فناوری گفت: 
برچسب الکترونیکی را پس از توسعه بیشتر می توان 
برای طیف گسترده ای از کاربردها مانند نظارت بر 
سلامتی انسان، منسوجات الکترونیکی، نظارت بر 
عملکرد ورزشــی، ربات های نرم، پروتز و رابط های 

انسان و ماشین استفاده کرد.
»اورلین ولو«استاد دپارتمان مهندسی شیمی 
و بیومولکولی در دانشگاه ایالتی کارولینای شمالی 
گفت: ما کار خود را با ساخت بسترهایی به شکل 
لایه های ژل حاوی پلیمر زیستی »آگارز«اصلاح شده 
با گلیسیرین و سپس، چاپ کردن الگوهای نانوسیم 
نقره رسانا روی لایه ژل آگارز/گلیسیرین با استفاده 

از چاپ روی صفحه آغاز کردیم.
ولو، ژو و گروه آنها این برچسب الکترونیکی پایدار 
را به عنوان یک حسگر الکتروفیزیولوژیک آزمایش 
کردند. هنگامی که الکترودهای نانوسیم نقره روی 
مچ دســت یا ســاعد قرار گرفتند، سیگنال های 
الکتروکاردیوگــرام و الکترومیوگرافی را به خوبی 
الکترود ژل تجاری تشــخیص  دادند. حتی زمانی 
که پوســت کشیده، فشرده و پیچ خورده بود، آنها 
کار خود را درست انجام دادند. پژوهشگران، دلیل 
عملکرد دســتگاه را ســازگاری و کشش عالی آن 
می دانند.گلیسیرین به عنوان یک نرم کننده عمل 
می کند، انعطاف پذیــری آگارز را افزایش می دهد 
و در عین حال، تجزیه پذیری آن را حفظ می کند. 
پژوهشگران گزارش دادند که گلیسیرین، قابلیت 
کشــش لایــه را از ۲۴.۸ درصد بــه ۶۸.۱ درصد 
 افزایــش می دهــد. این درجــه از انعطاف پذیری

 برای ســاخت دستگاهی که روی پوست پوشیده 
می شود، ضروری است.

در سطح مولکولی، شبکه پیوندهای هیدروژنی 
که بین آگارز و گلیسیرین تشکیل می شود، مسئول 
افزایش دادن کشــش دستگاه اســت. این فعل و 
انفعالات بین هیدروژن و اکسیژن، از انتشار ترک ها 

در طول کشش جلوگیری می کند.
پژوهشــگران ادعا می کنند که مصرف کننده 
می تواند با خیال راحت این برچسب الکترونیکی 
را دور بریزد. لایه های ژل آگارز/ گلیســیرین پس 
از کمپوست سازی تجزیه می شوند و نانوسیم های 
نقره، تهدید بزرگی برای محیط زیســت محسوب 
نمی شوند. با وجود این، اگرچه دستگاه را می توان 
به ســادگی دور انداخت اما نانوســیم ها در حالت 
ایده آل بازیابی می شوند و مورد استفاده مجدد قرار 
می گیرند.ژو گفت: پس از معرفی کردن گزینه هایی 
برای جمع آوری و بازیافت دستگاه ها، می توان آنها 
را در یک مخلوط میکروبی حاوی یک فعال کننده 
کمپوســت تجاری غوطه ور کرد. دستگاه پس از 
۶۵ روز با این روش به طور کامل تجزیه می شــود. 
نانوسیم های نقره را می توان پس از تجزیه زیستی 
زیرلایه های آگارز/گلیسیرین جمع آوری کرد و دوباره 

مورد استفاده قرار داد.

ساخت یک برچسب 
الکترونیکی که پس از مصرف 

بازیافت می شود

دلار  54.300

یورو 58.900

پوند  68.250

درهم  14.950

لیر  1.720

سکه  تمام  31.050.000

سکه نیم  17.600.000

سکه ربع  10.650.000

سکه یک گرمی  5.850.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

طلای جهانی با صعود دلار 
عقب نشینی کرد

قیمت جهانی طلا )۵ فوریه( کاهش یافت زیرا بازدهی 
دلار و خزانه داری آمریکا پس از انفجار گزارش مشــاغل 
آمریکا که امیدها برای کاهش زودهنگام نرخ بهره فدرال 

رزرو را از بین برد، جهش کرد.
 هــر اونس طلا با ۰.۱ درصد کاهش به ۲۰۳۶ دلار و 
۹۶ سنت رسید و هر اونس طلای آمریکا در ۲۰۵۳ دلار 
و ۵۰ سنت ثابت ماند. شاخص دلار آمریکا به بالاترین حد 
خود در هشــت هفته اخیر رسید و شمش را برای سایر 
دارندگان ارز گران تر کرد، در حالی که بازدهی اوراق ۱۰ 

ساله خزانه داری آمریکا به بیش از ۴ درصد رسید.
داده های وزارت کار ایالات متحده نشان داد که حقوق 
و دستمزد غیرکشاورزی در ژانویه ۳۵۳ هزار شغل افزایش 
یافته است که تقریباً دو برابر پیش بینی ۱۸۰ هزار شغلی 

بود که اقتصاددانان نظرسنجی رویترز اعلام کرده بودند.
جــروم پــاول، رئیس فــدرال رزرو هفته گذشــته 
ایــده کاهــش نرخ بهــره در بهــار را رد کرد امــا ابراز 
 اطمینــان کــرد که تورم بــه هدف ۲ درصــدی بانک 

مرکزی بازخواهد گشت. 
سرمایه گذاران منتظر اظهارات بسیاری از سخنرانان 
فدرال رزرو در این هفته برای سرنخ های بیشتر در مورد 
کاهش نرخ هســتند.یک نظرســنجی بخش خصوصی 
نشان داد که فعالیت خدمات چین در ژانویه کندتر رشد 
کرد زیرا ســفارش های جدید کاهش یافتند که نشان از 
شروعی آرام برای اقتصاد شماره دو جهان است.بر اساس 
گزارش رویترز، در بازار ســایر فلزات ارزشمند، بهای هر 
اونس نقره با ۰.۳ درصد کاهش به ۲۲.۶۱ دلار رســید، 
 پلاتیــن ۰.۳ درصــد کاهش یافت و بــه ۸۹۳.۶۹ دلار

 رســید و پالادیوم ۰.۸ درصد کاهش یافت و به ۹۳۹.۲۶ 
دلار رسید.

تاتا موتورز خودی نشان داد

قیمت نفت بالا رفت

قیمت نفت در معاملات روز دوشنبه بازار آسیا، افزایش 
یافت و بخشی از کاهش شدیدی که در معاملات هفته 

گذشته داشت، جبران کرد.
بهای معاملات نفت برنت با ۳۶ ســنت معادل ۰.۵ 
درصد افزایش، به ۷۷ دلار و ۶۹ ســنت در هر بشــکه 
رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا 
با ۲۵ ســنت معادل ۰.۴ درصد افزایش، ۷۲ دلار و ۵۳ 

سنت در هر بشکه معامله شد.
هر دو شاخص در هفته گذشته، حدود هفت درصد 
کاهش داشــتند. نفت برنت و شاخص نفت آمریکا، روز 
جمعه پس از انتشار گزارش اشتغال بهتر از حد مطلوب 
آمریکا در ژانویه که احتمال کاهش نرخ های بهره در آینده 

نزدیک را کمتر کرد، دو درصد سقوط کردند.
تحلیلگران شــرکت مالی آی ان جی در یادداشــتی 
نوشتند: امیدواری به آتش بس میان رژیم صهیونیستی 
و نیروهای مقاومت فلســطین، یکی از عوامل موثر در 
کاهش قیمت ها در هفته گذشــته بود. با این حال، فعلا 

آتش بس قریب الوقوع به نظر نمی رسد.
در پــی حملات آمریــکا علیه اهدافــی در یمن و 
همچنین علیه گروه های مقاومت اسلامی در خاورمیانه، 
سرمایه گذاران نگران تشدید تنش های ژئوپلیتیکی در 

این منطقه مانده اند.
ویویک دیهار، تحلیلگر گالای بانک کامن ولث گفت: 
بــا توجه به این که حملات اخیر آمریکا به شــدتی که 
تصور می رفت، نبوده است، تصور می کنم صحبت درباره 
آتش بــس در غزه، با کاهش تنش های خاورمیانه، تاثیر 
غالب تری داشــته باشد. بازارهای نفت احتمالا با حذف 
ریســک اختلال عرضه در خاورمیانه، واکنش نشــان 

خواهند داد.
دو حمله پهپادی اوکراینی به بزرگترین پالایشــگاه 
روسیه در جنوب این کشور، جدیدترین مورد از سلسله 
حملات به تاسیسات نفتی روسیه است که صادرات نفتا 
از این کشور را کاهش داده است. شرکت لوک اویل که 
مالک پالایشــگاه ولگوگراد به ظرفیت ۳۰۰ هزار بشکه 
در روز اســت، بعدا اعلام کرد این تاسیســات فعالیت 

عادی دارد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/11/17
شماره : 1583

تاتا موتورز هند، با ارزش ترین خودروســاز این کشــور، 
افزایش بیش از دو برابری ســود ســه ماهه سوم را گزارش 
کرد که انتظارات را شکســت زیرا شــاهد فروش بالایی در 
واحد خودروهای لوکس بریتانیایی خود، جگوار لندرور بود.

 ســود خالص تلفیقی در سه ماه منتهی به ۳۱ دسامبر 
نسبت به سال قبل به ۷۰.۲۵ میلیارد روپیه )۸۴۷.۷ میلیون 
دلار( افزایش یافت. تحلیلگران به طور متوسط سود معادل 
۴۴.۵۱ میلیارد روپیه را انتظار داشــتند.خودروهای جگوار 

لندرور گران تر و سودآور تقریباً دو سوم درآمد تاتا موتورز را 
تشکیل می دهند. این بخش به جمعیت مرفه جهانی که تا 
حد زیادی تحت تأثیر تورم بالا قرار ندارند، پاســخ می دهد. 
ایــن گروه اوایل این ماه اعلام کرد که فروش جگوار لندرور 
در دوره اکتبر تا دســامبر ۲۷ درصد افزایش یافته است.این 
امر باعث شــد تا کل درآمد سه ماهه تاتا موتورز ۲۵ درصد 
افزایش یابد و به ۱.۱۱ تریلیون روپیه برســد و از انتظارات 

تحلیلگران پیشی بگیرد .
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عاطفه دهقانی | اگــر می خواهید با زیباترین 
موتورسیکلت های آمریکایی که قدرت قابل توجهی 

هم دارند آشنا شوید این مطلب را از دست ندهید.
برخی شــرکت ها به تولید محصولات شگفت انگیز و برخی 
دیگر هم به عرضه موتورســیکلت های مطمئن و بادوام شهرت 
دارند اما شرکت های آمریکایی نیز در طول این سال ها چندین 
موتورسیکلت بســیار زیبا را تولید کرده اند. موتورسیکلت 
وسیله ای بحث برانگیز به شمار می رود. درحالی که برخی افراد 
استفاده از آن را به خاطر خطرات بالقوه موجود توصیه نمی کنند 
اما افراد زیادی هم آن را به خاطر سرعت بالا و هزینه های پایین 
دوست دارند. برخی افراد از موتورسیکلت به خاطر قدرت زیاد 
خوششان می آید و برخی هم عاشق طراحی زیبای آن هستند. 
به هرحــال باید اذعان کرد این وســیله نقلیه طرفداران زیادی 
دارد. زمانی که بحث موتورســیکلت های آمریکایی باشد اولین 
نام هایی که به ذهن خطور خواهند کرد هارلی دیویدســون و 
ایندین خواهند بود اما شــرکت های دیگــری هم وجود دارند 
که محصولات جذابی تولید کرده اند. این شما و این هم لیست 

زیباترین موتورسیکلت های آمریکایی با قدرتی باورنکردنی!

  کانفدریت P120 فایتر کامبت
حداکثر قدرت: ۱۶۰ اسب بخار

سال تولید: ۲۰۰۹ تا ۲۰۱۰
بــا ظاهری جلوتر از زمان خود و پیشــرانه قدرتمند ۱۹۶۶ 
سی ســی، این موتورســیکلت نه تنها زیبایی خاصی دارد بلکه 
از نظر پرفورمنس هم گزینه ای قابل اعتنا محســوب می شــود. 
تنها ۱۲۰ دســتگاه از P120 فایتر کامبت تولید شد که برخی 
از آن ها به نســخه سفارشی نیمن مارکوس با ظاهری جذاب تر 
تعلق داشــتند. بخش اعظم این محصول از فلز ساخته شده و 
بلوک هــای آلومینیومی صنعت هوافضا هم در آن وجود دارند. 
برای راحتی سواری هم سیستم تعلیق دوبل جناغی در جلو و 

مونوشوک قابل تنظیم در عقب نصب شده اند.

  آرک متد 143
حداکثر قدرت: ۱۷۰ اسب بخار

سال تولید: ۲۰۱۷
زمانــی که کیانو ریــوز تصمیم به طراحی موتورســیکلت 
گرفت افراد زیادی از آن استقبال کردند. آرک متد ۱۴۳ شبیه 
موتورســیکلت های مفهومی به نظر می رسد چراکه از ظاهری 
آینده نگرانه سود می برد. تنها ۲۳ دستگاه از این وسیله دو چرخ 
تولید شــد اما طراحی غیرعادی و برجســته آن با عناصر فیبر 
کربنی در یادها باقی ماند. پوشش باک سوخت و بخش پشتی 

آرک متد ۱۴۳ از آلومینیوم ساخته شده اند.

RS انرژیکا ایگو پلاس  
حداکثر قدرت: ۱۷۱ اسب بخار

سال تولید: ۲۰۲۰ تاکنون
بــرای همه آن هایی که فکر می کننــد صفر تا ۹۶ کیلومتر 
در ســاعت ۲.۸ ثانیه ای کمی بیش از حد تند اســت، انرژیکا 

ایگــو پــلاس RS گزینه ای جذاب تر خواهد بــود چراکه علاوه 
بــر پرفورمنس طراحــی زیبایی نیــز دارد. طراحی صندلی و 
دسته های موتورســیکلت باعث ایجاد موقعیت سواری گیرا و 
هیجان انگیزی شــده و فریم لوله ای فولادی آن باعث طراحی 
اســپرت و درعین حال سبک وزنی می شــود. چراغ های جلوی 

این موتورسیکلت نیز مشابه چشم های انسان طراحی شده اند.

MST-R موتوس  
حداکثر قدرت: ۱۸۰ اسب بخار

سال تولید: ۲۰۱۴ تا ۲۰۱۸
آنچه باعث شد موتوس MST-R به موتورسیکلتی اسطوره ای 
تبدیل شود پیشــرانه “بچه بلوک” آن است که از سوپاپ های 
تیتانیومی و برنامه ریزی ارتقا یافته سود می برد. این موتورسیکلت 
برای شکستن برخی رکوردها حتی راهی دریچه نمک بونویل 
نیز شده است. طراحی موتوس از شورولت کوروت الهام گرفته 
و عرض کم موتورسیکلت به موتورسوار اجازه می دهد زانوهای 
خود را اطراف باک سوخت قفل کند. فریم فولادی موتورسیکلت 
هم با سیســتم تعلیق نرمی همراه شده تا راندن این محصول 

پرقدرت راحتی بیشتری داشته باشد.

  روهر 1250SC سوپرشارژ
حداکثر قدرت: ۱۸۰ اسب بخار

سال تولید: ۲۰۰۸ تا ۲۰۰۹
تقریباً غیرممکن اســت که چشــمان خــود را از روی این 
موتورســیکلت بردارید. نیروبخش ۱۲۵۰SC پیشرانه ای است 
که به طور ویژه توسط هارلی دیویدسون طراحی شده و شتاب 
گیری خطی را فراهم می سازد. طرفداران دنیای موتورسیکلت در 
ظاهر این محصول می توانند شباهت هایی را با دماغه محصولات 
دوکاتی پیدا بکنند. ظاهر ۱۲۵۰SC یک دست و شاید ساده کار 

شده اما همین موضوع علت زیبایی اش خواهد بود.

  بوئل همر هد 1190
حداکثر قدرت: ۱۸۵ اسب بخار

سال تولید: ۲۰۲۲ تاکنون
همر هد ۱۱۹۰ نه تنها موتورســیکلت هیجان انگیزی است 
بلکه تولید مدل سفارشــی فریدام ادیشن برای گرامی داشت 
چهل ســالگی بوئل بر جذابیت های آن افزوده اســت. این مدل 
سفارشی با پوشش بدنه قرمز، سفید و آبی عرضه می شود و در 
جاده و خیابان ابهت فوق العاده ای دارد. طراحی منحصربه فرد همر 
هد ۱۱۹۰ به گونه ای است که باک سوخت در فریم آلومینیومی 
ادغام شده و دماغه آن نیز حالت آیرودینامیکی دارد. این موارد به 
همراه شاسی و فریم سبک وزن باعث می شوند ۱۱۹۰ محصولی 

برای سرعت بالا باشد.

218-LS لایتنینگ  
حداکثر قدرت: ۲۴۴ اسب بخار

سال تولید: ۲۰۱۴ تاکنون
دلیل نام گذاری لایتنینگ ســاده است. رسیدن به سرعت 

بالای ۳۵۰ کیلومتر در ســاعت با پیشــرانه برقی و ساختاری 
سبک وزن باعث شــده لایتنینگ LS-218 یکی از سریع ترین 

موتورسیکلت های برقی دنیا باشد. 
طراحــی زیبا نیز بــر جذابیت هــای آن می افزاید. با نمای 
جلــوی آیرودینامیک کــه ما را به یاد زنبور ســرخ می اندازد، 
LS-218 زیبایــی خاصــی دارد و درعین حــال باعث کاهش 
 ضریب درگ می شــود. همچنین اســتفاده از سیستم تعلیق

 قابل تنظیم اولینز در جلو و عقب باعث تغییر ارتفاع موتورسیکلت 
خواهد شد.

420RR توربین MTT  
حداکثر قدرت: ۴۲۰ اسب بخار

سال تولید: ۲۰۱۵ تاکنون
MTT مخفــف تکنولوژی هــای توربیــن مارین اســت که 
قطعــاً می داند چگونه با یک موتورســیکلت به ســرعت های 
دیوانــه کننده دســت یابد. مدل RR-۴۲۰ ســقف ســرعت 
 خیره کننــده ۴۴۰ کیلومتر در ســاعتی دارد هرچند ســقف 
تولید آن در هر ســال به ۵ دســتگاه محدود شــده که البته 
دلیلش قیمت بسیار بالاست. طراحی این موتورسیکلت نه تنها 
آیرودینامیک بلکه بسیار گیراست و ابعاد بزرگش نیز بسیار به 

چشم می آید.

  دوج تاماهاوک
حداکثر قدرت: ۵۰۰ اسب بخار

سال تولید: ۲۰۰۳ تا ۲۰۰۶
اگرچــه تاماهــاوک دارای چهار چرخ بــود و به عنوان یک 
کانســپت معرفی شــد اما فاصله کم بین چرخ ها باعث شد در 

دسته موتورسیکلت ها قرار گیرد. 
اگرچــه تاماهاوک اجازه تــردد در جاده ها را نداشــت اما 
گفته می شــود ۹ دســتگاه از آن به کلکســیونرهای شخصی 
تحویل داده شــده اند. این محصول را می توان یک وایپر رقیق 
شده دانســت که از صندلی کوچک ســود می برد. با حداکثر 
 ســرعت ۶۴۴ کیلومتر در ســاعت، تاماهاوک را بیشتر شبیه 
محصولی فرازمینی است. بخش اعظم بدنه از آلومینیوم ساخته 

شده است.

  باس هوس لیمیتد سوپر اسپرت
حداکثر قدرت: ۶۰۰ اسب بخار

سال تولید: ۲۰۲۰ تاکنون
اگر قدرت پیشــرانه ۱۰ سیلندر وایپر در تاماهاوک رضایت 
شــما را جلب نمی کند شاید نیروگاه ۸ ســیلندر شورولت در 
باس هــوس بتواند با قدرت خود جلب توجه کند. همانند اکثر 
موتورســیکلت های مجهز به پیشرانه های بزرگ، هوس لیمیتد 
ســوپر اســپرت هم ظاهری فلزی دارد هرچند برخی قطعات 

رنگ آمیزی شده هم در آن به چشم می خورند.
 ارتفاع ســواری پایین، سیســتم تعلیق گیــرا، گیربکس 
 اتوماتیــک و پیشــرانه پرقــدرت جــزو ویژگی هــای ایــن 

موتورسیکلت هستند.

موتورسیکلت های آمریکایی با قدرتی باورنکردنی!

یک فضانورد روســی رکورد جدیدی را برای بیشترین 
زمان حضور در فضا ثبت کرد.

 به نقل از ســی تی وی نیوز، آژانس فضایی روسیه روز 
یکشــنبه گزارش داد، »اولگ کونوننکو« فضانورد روسی، 
رکورد جهانی بیشترین زمان سپری شده در فضا را شکسه 

است.
این مرد ۵۹ ساله اکنون بیش از ۸۷۸ روز و ۱۲ ساعت 
را در فضا گذرانده اســت و از هموطن روسی خود »گنادی 
پادالکا« که رکورد قبلی ۸۷۸ روز و ۱۱ ساعت و ۲۹ دقیقه و 
۴۸ ثانیه را در سال ۲۰۱۵ به ثبت رساند، پیشی گرفته است.

کونوننکو ۵ سفر به ایستگاه فضایی بین المللی انجام داده 
است که تاریخ آن به سال ۲۰۰۸ بازمی گردد. این فضانورد 
در گفت وگو با خبرگزاری دولتی روسیه تاس گفت که هر 
ســفر به ایستگاه فضایی بین المللی به دلیل ارتقای مداوم 

ایستگاه نیاز به آمادگی دقیق دارد.
سفر فعلی کونوننکو به ایستگاه فضایی بین المللی در ۱۵ 
سپتامبر ۲۰۲۳ آغاز شد. انتظار می رود تا پایان این سفر، 
فضانورد اولین فردی باشــد که ۱۰۰۰ روز در فضا سپری 

می کند. که نزدیک به ۲نیم سال خواهد بود.

کاوشگر ماه ژاپن یک عکس از غروب خورشید در روی 
ماه گرفته است و گفته می شود که شاید بعد از ۲ هفته شب 
قمری از خواب بیدار نشــود. به نقل از انگجت، کاوشگر ماه 
ژاپن قبل از اینکه در شــب قمری محاصره شود عکسی از 
سطح ماه گرفته است. فرودگر اسلیم از آن زمان به خواب 
رفته و ممکن اســت از شب قمری دو هفته ای جان سالم 
به در نبرد.فرودگر اســلیم بر خلاف همه احتمالات، بیش 
از یک هفته پس از ســقوط وارونه روی سطح ماه، توانست 
دوباره روشن شود اما اکنون، در طول شب قمری خاموش 
است و شاید نتواند بیدار شود. جاکسا، آژانس فضایی ژاپن، 
آخرین تصویری را که فرودگر در دهانه شــیولی ماه هنگام 
غروب گرفته بود، به اشــتراک گذاشت. شب قمری معادل 
دو هفته زمینی طول می کشــد و می تواند سردتر از۲۰۰ 
درجه فارنهایت باشد.این تیم تایید کرده است که فرودگر با 
انرژی خورشیدی در حالت غیرفعال است که حداقل در طول 
شب قمری دوام خواهد آورد و شانس از سرگیری عملیات 
بعد از آن زیاد نیست. این تیم نوشت: »اگرچه اسلیم برای 
شب های خشن قمری طراحی نشده است، اما قصد داریم 

دوباره سلول های خورشیدی آن کار کنیم.«

رکورد بیشترین حضور در فضا 
شکسته شد

 آخرین عکس کاوشگر ماه ژاپن
 از سطح ماه

تایید 40 مدل هوش مصنوعی برای 
استفاده عموم در چین

چین در ۶ ماه گذشته بیش از ۴۰ مدل هوش مصنوعی 
را برای استفاده عمومی تایید کرده است.

 به نقل از رویترز، چین بیش از ۴۰ مدل هوش مصنوعی 
را برای استفاده عمومی در ۶ ماه گذشته تایید کرده است. 
این فرآیند تایید توسط مقامات انجام شده و این کشور در 
تلاش است تا در زمینه توسعه هوش مصنوعی از کشورهایی 
چون آمریکا پیشی بگیرد.روزنامه سکیوریتیز تایمز گزارش 
داد که هفته گذشته رگولاتورهای چینی در مجموع ۱۴ مدل 
زبانی بزرگ )LLM( را برای استفاده عمومی تایید کردند. این 
چهارمین دسته از تأییدیه هایی است که چین اعطا کرده 
شرکت شیائومی در میان دریافت کنندگان این تایید دیده 
می شود.پکن در آگوست گذشته شروع به الزام شرکت های 
فناوری برای دریافت مجوز از قانون گذاران جهت باز کردن 
مدل های بزرگ زبانی خود برای استفاده عموم کرد. این بر 
رویکرد چین به سمت توسعه فناوری هوش مصنوعی و در 

عین حال تلاش برای حفظ آن تأکید دارد.
پکن اولین دســته از مدل های هوش مصنوعی خود را 
در ماه آگوســت تایید کــرد. بایدو،علی بابا و بایت دنس از 
اولین شرکت های چینی بودند که تاییدیه دریافت کردند.
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